
Maksyma tygodnia:
„Dopóki człowiek się śmieje nie przegrał”. 

Adrew Vachss

28 września - 4 października 2023 r., nr 1275

dodatek historyczno-patriotyczny dla polaków na litwie
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poniedziałek - sobota   -    od 700  do  915, 
niedziela - od 800 do 1000  – 15455 kHz (25 m).  
Codziennie od  1700  do 2400   – 7400 kHz (41 m)

Dokończenie na s. 2

Dokończenie na s. 5

Niebowskazy
Uciekaj

Abstrakcjo bierna
co uciekasz od człowieka

od ludzkich przeżyć
od dowcipu
od nerwów

smutku co szuka przyjaźni
wiary na dobranoc

od Mickiewicza który chrzcił swoje dzieci
w Paryżu wodą z Niemna

od dziewczynki co w lipcu o centymetr urosła
od Boga któremu ludzką zapuszczono brodę

uciekaj
tam gdzie diabeł ma swoje młode

Ks. jan Twardowski

W sobotę, 23 września, na 
dworcu kolejowym w Bezda-
nach (rejon wileński) odbyła 
się uroczystość odsłonięcia 
tablicy pamiątkowej, poświę-
conej 115. rocznicy akcji pod 
Bezdanami, przeprowadzonej 
przez członków Organizacji 
Bojowej Polskiej Partii Socja-
listycznej i dowodzoną przez 
Józefa Piłsudskiego.

Podczas tej akcji, która odbyła 
się 26 września 1908 roku, doko-
nano napadu na rosyjski pociąg. 
Zdobyte 200 tys. rubli umożliwiły 
Józefowi Piłsudskiemu prowadze-
nie dalszej działalności niepodle-
głościowej w ramach Związku Walki 
Czynnej i Strzelca.

Odsłonięcia tablicy dokonał szef 
Urzędu do Spraw Kombatantów i 
Osób Represjonowanych Jan Józef 

Kasprzyk i ambasador RP na Litwie 
Konstanty Radziwiłł.

„W hołdzie Józefowi Piłsudskie-
mu i jego towarzyszom z Organizacji 
Bojowej Polskiej Partii Socjalistycz-
nej uczestnikom akcji ekspropriacyj-
nej wymierzonej przeciwko rosyj-
skiemu zaborcy przeprowadzonej 26 
września 1908 r. na stacji kolejowej 
w Bezdanach. Czyn ten i zdobyte 

Zespół Biura Poszukiwań i 
Identyfikacji Instytutu Pamięci 
Narodowej (IPN) przeprowadził 
pierwsze prace sondażowe na 
terenie Kalwarii Wileńskiej w 
miejscu wskazywanym jako 
mogiła polskich żołnierzy po-
ległych w bitwie pod Krawczu-
nami 13 lipca 1944 r. Celem 
prac jest weryfikacja, czy na 
badanym obszarze pozostają 
szczątki, które nie zostały eks-
humowane w 1979 r. 

Badania historyczne wskazują, 
iż w tym miejscu pochowano kilku-
dziesięciu żołnierzy Armii Krajowej 
poległych w bitwie pod Krawczu-
nami (w ramach operacji „Ostra 
Brama”). Szacuje się, że w trzech 
zbiorowych mogiłach, zlokalizo-
wanych przy figurze Matki Boskiej, 
pochowano pierwotnie od 30 do 76 
osób. Niespełna 20 lat po wojnie 

W podwileńskich Bezdanach odsłonięto tablicę upamiętniającą akcję Józefa Piłsudskiego 

Droga do niepodległości

Prace poszukiwawcze na terenie Kalwarii Wileńskiej 

Hołd poległym

Spotkanie Polonijnej Rady Duszpasterskiej Europy w Wilnie 

Omówiono możliwości 
skuteczniejszego 
duszpasterstwa 

W dniach 22-24 września w Wilnie odbyło się posiedzenie 
Polonijnej Rady Duszpasterskiej Europy. Przedstawiciele PRDE 
dzielili się swoimi doświadczeniami, radościami i problemami, 
poszukując skuteczniejszych sposobów pracy duszpasterskiej i 
formacyjnej oraz form dotarcia do innych. 

Spotkanie Polonijnej Rady Duszpasterskiej Europy rozpoczęło się 
Mszą św. w Ostrej Bramie w Wilnie, Mszy św. przewodniczył biskup Piotr 
Turzyński, delegat Konferencji Episkopatu Polski do spraw Duszpasterstwa 
Emigracji Polskiej. W posiedzeniu wzięli udział rektorzy i koordynatorzy 
Polskich Misji Katolickich, siostry zakonne oraz świeccy zaangażowani 
w duszpasterstwie polonijnym.

Tematem spotkania były zagadnienia związane z katechezą. „Przekaz 
wiary w erze wielokulturowości. Formacja i kompetencje katechetów w środo-
wiskach emigracyjnych” – przedstawił ks. dr Łukasz Simiński z UMK w Toruniu.

Dr Monika Dacka z Katolickiego Uniwersytetu Lubelskiego mówiła o 
wybranych aspektach rozwoju oraz funkcjonowania dzieci i młodzieży w 
kontekście globalnych transformacji.

Przedstawiciele PRDE dzielili się swoimi doświadczeniami, radościami 
i problemami, analizowali możliwości skuteczniejszej pracy duszpasterskiej 
i formacyjnej oraz formy dotarcia do innych.

W sobotę uczestnicy Polonijnej Rady Duszpasterskiej Europy modlili 
się w kościele Ducha św., w niedzielę odwiedzili Hospicjum bł. ks. Michała 
Sopoćki w Wilnie.

Na podst. Duszpasterstwo emigracji Polskiej
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nr 12752 Wileńszczyzna

Wieści z Wileńszczyzny
O heraldyce

28 września w bibliotece publicznej w Lan-
dwarowie  o godz. 11.00 odbędą się zajęcia edu-
kacyjne pt. „Tajemnice symboliki heraldycznej”. 
Przybyli na nie  zaczerpną wiadomości o herbie 
Tyszkiewiczów – Leliwa, jego historii, znaczeniu, 
symbolice. Zapoznają się także z herbami innych 
rodów Wielkiego Księstwa Litewskiego – Radzi-
wiłłów, Sapiehów, Sanguszków, Paców. Szerzej 
o tym na stronie www.tvds.lt/edukacij.

Wystawa kompozycji jesiennych
W Uniwersalnym Centrum Wielofunkcyjnym w Rykontach można 

oglądać wystawę kompozycji jesiennych, wykonanych z owoców, warzyw, 
kwiatów, liści drzew, roślin leśnych. Są one dziełem rąk dzieci. Wystawa 
potrwa do 6 października.

Spotkanie z perfumiarzem
28 września w bibliotece publicznej w Trokach o godz. 17.30 od-

będzie się spotkanie z aktorem, prezenterem telewizyjnym, perfumiarz 
Aistisem Mickevičiusem. Zaprezentuje on swoją książkę „Kvepalai: 
aromatų magija arba olfaktorinesistorija” (pol. „ Perfumy: magia aromatu 
albo olfaktoryczne historie”). Wejście bezpłatne.

35-lecie zespołu „Radasta”
30 września w Pałacu Kultury w Trokach odbędzie się świąteczny 

koncert zespołu folklorystycznego „Radasta”, który obchodzi 35 lecie swej 
działalności artystycznej. Poprowadzi go Loreta Sungailienė, znana prezen-
terka telewizyjna, etnomuzykolożka, wykonawczyni piosenek ludowych. 

Kiermasz jesienny w Wysokim Dworze
30 września w Wysokim Dworze na centralnym placu miasteczka 

zostanie zorganizowany jesienny kiermasz „Jomarkas”. Od godz. 8.00 
będzie czynny kiermasz. O godz. 11.00 rozpocznie się koncert podczas 
którego wystąpią lokalne zespoły tańca ludowego „Nava” i „Aukštava”, 
zespół wokalny „Versmė“ z Grendawy, dzieci z lokalnej szkoły-przed-
szkola „Gandriukai”, miejscowy zespół etnograficzny „Verknė“. Spektakl 
pt. „Sławimy rogi i ogony” zaprezentuje teatr z Jewia. Będą też zajęcia 
edukacyjne podczas, których można będzie się nauczyć  tkać wstęgi. 
Zajęcia będzie prowadziła Ramunė Vapsvaitė-Petkevičienė. Nie zabraknie 
też  zabaw i zajęc dla dzieci, m.in. malowania twarzyczek.

Święto sportu w Bijunach
30 listopada w Bijunach odbędzie się święto sportu pt. „Z sąsiadami 

i przyjaciółmi zawsze wesoło”.  Uczestnicy święta wezmą udział w 10 
różnych dyscyplinach sportowych. Zwycięzcy zostaną nagrodzeni me-
dalami. Będą też rozrywki dla dzieci. Początek o godz. 10.00.

O ojcu Stanisławie
 30 września w bibliotece w Szklarach o godz. 14.00 odbędzie się 

poobiednik pt. „Ojciec Stanisław – ksiądz, znany działacz społeczny i 
kultury”. Można będzie oglądać wystawę pt. „Ojciec Stanisław” poświę-
coną jego pamięci, która będzie czynna do 6 października. 

Spotkanie z Juozasem Erlickasem
4 października w 

Centrum Kultury w Szyr-
wintach o godz. 18.00 
odbędzie się spotkanie 
ze znanym poetą, proza-
ikiem, wykonawcą poezji 
śpiewanej Juozasem Er-
lickasem. Juozas Erlic-
kas urodził się w 1953 
r. w Wiekszniach rejonu 
okmiańskiego. W latach 
1971-1977 studiował li-
tuanistykę na Uniwersytecie Wileńskim. Pracował instruktorem ochrony 
przyrody, potem jako robotnik sceny w Teatrze Młodzieżowym. Po od-
zyskaniu niepodległości – w redakcji „Lietuvos aidas” i „Lietuvos rytas”. 
Śpiewał wiersze własnego autorstwa, filmował się w różnych programach 
telewizyjnych, wystąpił w rock operach. Jest autorem kilkunasu tomików 
poezji i prozy.

Komedia w Szyrwintach
5 października w Centrum Kultury w Szyrwintach  o godz. 18.00 

odbędzie się pokaz litewskiej komedii w reżyserii Robertasa Kuliūnasa 
„Aš gyvas”. W filmie grają znani aktorzy Leonardas Pobedonoscevas, 
Andrius Žiurauskas, Milda Noreikaitė.

jan Lewicki

Antologie poezji o wiej-
skiej tematyce, ukazujące 
się od 2002 roku w Słupsku, 
w Polsce, dokumentujące 
przede wszystkim działalność 
nieformalnej Grupy Poetyckiej 
Wtorkowe Spotkania Literac-
kie, działającej przy Starostwie 
Powiatowym w Słupsku, sku-
piają autorów zaciekawionych 
tematyką wiejską, pragnących 
zachować dla potomnych zani-
kającą niepowtarzalność wiej-
skiej sielanki.

Dotychczas ukazało się osiem-
naście takich kilkusetstronicowych 
tomów. Niezmiennym mecenasem 
tej inicjatywy jest Starostwo Po-
wiatowe w Słupsku, a edytorem 
Centrum Kultury Powiatu Słupskie-
go. Wyboru i redakcji nadsyłanych 
wierszy wciąż i nadal dokonuje nie-
strudzony Zbigniew Babiarz-Zych.

Od 2016 roku do antologii słup-
skich autorów dołączyli także wi-
leńscy poeci, dla których tematyka 
wiejska jest bardzo bliska. Ponadto 
dla niektórych podwileńskie wsie 
są małymi ojczyznami i ostojami 
polskości, gdzie słuchali oni będąc 
w kolebce śpiewanych przez swoje 
matki polskich kołysanek bądź na-
siąkali tradycją i duchem tożsamości 
narodowej.

W kwietniu bieżącego roku w 
Muzeum Władysława Syrokomli 
w Borejkowszczyźnie odbyła się 
prezentacja wydanej w grudniu 
ubiegłego roku kolejnej antologii z 
udziałem wileńskich autorów pt.: 
„Słowa bezsilne”.

Tym razem jest to 18. edycja 
poezji wiejskiej, na treść której zło-
żyły się wiersze siedemdziesięciu 
autorów z Polski, Ukrainy, Litwy oraz 
innych krajów świata.

W tomie „Słowa bezsilne”, wy-
danym w ub. roku, są zamieszczone 
wiersze jedenastu wileńskich auto-
rów, a są to: Aleksander Śnieżko, 
Teresa Markiewicz, Józef Szosta-

kowski, Henryk Mażul, Władysława 
Kursevičienė, Mirosława Bartosze-
wicz, Anna Jaremczuk, Wojciech 
Piotrowicz, Bożena Naruszewicz, 
Tamara Justycka i Daniel Dowejko.

Nakład - 450 egzemplarzy zo-
stał wydany w Słupsku przez Cen-
trum Kultury Powiatu Słupskiego. 
Redakcji i wyboru wierszy dokonał 
Zbigniew Babiarz-Zych.

Utwory zamieszczone w an-
tologii są przede wszystkim ze 
specyficznymi elementami wiej-
skiej kultury, mentalnością pracy 
na ziemi i światopoglądem o treści 
religijnej.

Teresa Markiewicz

Antologia poezji wiejskiej pobudza 
do aktywności twórczej 

nie tylko mieszkańców wsi 

sowieci wysadzili w powietrze część 
kaplic kalwaryjskich, a wraz z nimi 
zniszczono wspomnianą figurę.

W 1979 r. w ww. miejscu zosta-
ła przeprowadzona ekshumacja, a 
szczątki przeniesiono do mogiły na 
cmentarzu przy kościele kalwaryj-
skim. Zachodzi jednak uzasadnio-
ne podejrzenie, iż mogiły zostały 
ekshumowane częściowo i w pier-
wotnym miejscu wciąż mogą pozo-
stawać szczątki polskich żołnierzy.

W 1992 r. wybudowano istnie-
jące do dziś upamiętnienie, a na 
kamiennych tablicach umieszczono 
nazwiska lub pseudonimy 40 żołnie-
rzy. Pracownicy Biura Poszukiwań 
i Identyfikacji IPN, na podstawie 
przeprowadzonych kwerend, usta-
lili nazwiska kolejnych ofiar, które 
nie zostały uwzględnione na upa-
miętnieniu.

W związku z powyższym, w 
oparciu o starania rodzin poległych 
żołnierzy oraz władz państwowych 
RP, podjęto decyzję o rozpoczęciu 
działań zmierzających do przebada-
nia omawianego miejsca i ustalenia 
czy wciąż pozostają tam szczątki 
polskich żołnierzy.

Prace sondażowe przeprowa-
dzone w tym tygodniu pozwoliły 
ustalić, że groby żołnierzy znajdują 
się nie pod dzisiejszym upamięt-
nieniem, ale poza jego obrębem. 
Ujawniono również fundamenty 
zniszczonej figury Matki Boskiej. 
Instytut Pamięci Narodowej w 
najbliższym czasie planuje kon-
tynuację badań archeologicznych 

na terenie Kalwarii Wileńskiej.
Z wizytą na Litwie przeby-

wa dr hab. Krzysztof Szwagrzyk, 
zastępca Prezesa IPN i dyrektor 
Biura Poszukiwań i Identyfikacji 
IPN, mec. Anna Szeląg, zastępca 
dyrektora Biura oraz dr Dominika 
Siemińska, naczelnik Wydziału Kre-

sowego BPiI. Wraz z Konstantym 
Radziwiłłem – ambasadorem RP 
w Republice Litewskiej oraz Irminą 
Szmalec, konsulem RP w Wilnie 
oddali hołd polskim żołnierzom 
poległym pod Krawczunami.

Biuro Poszukiwań 
i identyfikacji iPN

Hołd poległym
Dokończenie ze s. 1
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Tydzień na litwie

aktualności

Film Agnieszki Holland „Zielo-
na granica” jest dziełem wybitnym, 
moralnym, empatycznym i chrze-
ścijańskim, cmokają z zachwytu 
liberalno-lewicowe środowiska nad 
Wisłą. Czując chyba jednak po tro-
chę absurd tego, o czym mówią, 
dodają na wszelki wypadek, że 
sztuka ma być wolna i nie można 
jej cenzurować. – Tępa propaganda 
nie może być uważana za sztukę, 
odpowiadają cmokającym obrońcy 
polskiego munduru.

Filmu nie oglądałem, ale prze-
czytałem wiele recenzji na jego te-
mat z różnych stron sporu politycz-
nego, obejrzałem sporo fragmentów 
„dzieła” hollandowego dostępnych 
w Internecie i wyrobiłem opinię o 
„dziele”. Mogę tym bardziej się 
podzielić opinią z czytelnikami na 
temat „Zielonej granicy”, bo słysza-
łem argumenty, za których pomocą 
liberałowie i lewica próbują film bro-
nić. Wreszcie, skoro Holland mogła 
nakręcić film o polsko-białoruskiej 
granicy nie będąc na miejscu, ani 
nawet nie fatygując się o opinię 
Straży Granicznej na temat wciska-
nych widzom „faktów” w projekcji, 
to tym bardziej można ocenić takie 
poczynania reżyserki bez oglądania 
całości jej najnowszego filmu. 

W polskiej telewizji publicznej 
posłanka lewicy Małgorzata Pro-
kop-Paczkowska skonfrontowana 
z odcinkami filmu, w których Hol-
land  funkcjonariuszy Straży Gra-
nicznej maluje na brutalne bestie 
na wzór strażników obozów kon-
centracyjnych, odpowiedziała, że 
każdy film jest sztuką i dlatego nie 
wolno go oceniać. Rączy rydwan 
myśli posłanki tym razem jednak ją 
za bardzo porwał. Bo gdyby przyjąć 
argument, że każdy film jest sztuką, 
to za „sztukę” musielibyśmy uznać 
takie dzieła jak, nie przebierając, 
„Pancernik Potiomkin” Siergieja 
Eisensteina i ogólnie całą plejadę 
filmów z objazdowej kroniki propa-
gandowej sowieckich komunistów. 

Ale wracając bardziej do me-
ritum, chciałbym przywołać fabu-
łę „Zielonej granicy” w oparciu o 
szczegółową relację użytkowniczki 
Twittera (X) Klary Marii, która film 
obejrzała i potem bardzo rzeczowo 
podzieliła się swymi wrażeniami. 
Przede wszystkim bije po oczach, 
zaznacza Klara Maria, że w filmie 
jest wyraźny podział bohaterów. 
Jedni są uosobieniem dobra wręcz 
anielskiego, inni uosobieniem zła 
w czystej postaci. Dobrzy, to rzecz 
jasna, uchodźcy. Ludzie wrażliwi, 
kulturalni, wykształceni, biegle mó-
wiący po francusku, przywiązani 
do swych tradycji i muzułmańskiej 
religii, którą kultywują nawet w la-
sach Podlasia. Wspaniali też są ak-
tywiści, którzy przybyli na granicę, 
by pomagać. Troszczyć się i bronić 
„biednych ludzi”, jak mawiał jeden 
z polityków polskiej totalnej oozy-
cji, przed brutalnymi i opresyjnymi 
mundurowymi z polskim orzełkiem 
na daszku furażerki. „Tacy sympa-
tyczni, wieczni mieszkańcy światów 
alternatywnych, anarchizm w sercu, 

nawet w domu chodzą w kilku blu-
zach i czapce (...)”, trochę ironicznie 
przedstawia hollandowych mega-
bohaterów Klara Maria. Mają oni 
serce po lewej stronie, więc są mo-
ralni ponadprzeciętnie i dlatego swą 
moralną wyższość demonstrują od 
pierszej i do ostatniej minuty filmu. 

Ci źli, jak nie trudno domyślić 
się, to funkcjonariusze Straży Gra-
nicznej. Źli zresztą – to mało powie-
dziane. W filmie są przedstawieni 
jako oprawcy, brutalni sadyści, a 
na dodatek odrażająco prymitywne 
capy. „Śmiecie po prostu”, by zacy-
tować „intelektualistę” z kręgu kultu-
rowego Agnieszki Holland Władysła-
wa Frasyniuka. Kłamczyni zadbała 
w filmie o najdrobniejsze szczegóły, 
by tylko maksymalnie i możliwie do-
sadnie zohydzić polskich munduro-
wych w oczach opinii publicznej w 
Polsce i na Zachodzie, rzecz jasna. 
Film już został zaprezentowany z 
sukcesem na festiwalu w Wenecji, 
gdzie europejska śmietanka pokroju 
Frasyniuka, Prokop-Paczkowskiej 
i Klaudii Jachiry nie mogła się na-
dziwić nad ksenofobią, rasizmem, 
dzikim bestialstwem Polaków, którzy 
mienią się być katolikami. 

Sceny przez reżyserkę zostały 
tak ułożone, by budzić skojarzenia 
najgorsze. Skojarzenia z II wojną 
światową i losem Żydów, których 
rolę w filmie Holland zastąpili 
uchodźcy, czyli nielegalni migran-
ci ściągnięci na granicę z Polską 
przez reżim Łukaszenki. Zresztą w 
komentarzach sama Holland tylko 
potwierdza to domniemanie, nazy-
wając np. aktywistów granicznych 
„sprawiedliwymi” (reszta to, w do-
myśle, kolaboranci, szmalcownicy 
i oprawcy). Muzyka zgrozy, druty 
kolczaste, ujadanie psów, prze-
krzywione twarze sadystycznych 
strażników mają wprowadzać wi-
dza w odpowiedni klimat. W jednej 
ze scen funkcjonariusze w polskich 
mundurach chwytają brzemienną 
kobietę i na raz, dwa, trzy przerzuca-
ją przez drut kolczasty na białoruską 
stronę. Taki hollandowski push back. 
Żeby nikt nie miał wątpliwości, kim 
są tak nikczemni sprawcy push bac-
ku, ci przed przerzutem czynią znak 
krzyża. W innej scenie zgrozy sady-
styczny strażnik graniczny rozbija 
termos o drzewo tak, by stłuc we-
wnątrz szkło. Potem przerzuca go 
przez drut kolczasty dla migranta, by 
ten pijąc mógł poranić się szkłem. – 
Na zdrowie, uśmiecha się opryszek, 
wyraźnie znajdujący przyjemność w 
zadawaniu bólu innym. Klara Maria 
przypomina jednak przytomnie w 
tym miejscu, że termosy ze szkla-
nym wkładem od dawna już nie są 
w użytku. Ten hollandowski termos 
– to chyba jakiś archaiczny okaz 
przechowany specjalnie na okazję 
pokaleczenia wnętrzności migranta. 

Co jest symptomatyczne zresz-
tą, „dzieło” reżyserki Holland na 
początku (zanim wyciekły pierwsze 
sceny filmu) było reklamowane 
jako fikcja artystyczna, nie mająca 
pokrycia w rzeczywistości. Po fali 
oburzenia Polaków na chorą wy-

obraźnię reżyserki, taktykę wyraźnie 
zmieniono. Film z fikcji artystycznej 
stał się nagle paradokumentem, na 
każdą scenę którego autorka ma 
ponoć zebrane dowody. O jakich 
dowodach może być mowa (przy-
pomnijmy Holland sama nie była 
na granicy) najlepiej pojaśni stacja 
TVN, która na pełnej powadze swe-
go czasu relacjonowała relację ak-
tywistki granicznej. Ta miała poznać 
uchodźcę, co to sześć dni i nocy 
płynął w lodowatych wodach Bugu, 
by tylko nie wpaść w łapy oprawców 
w polskich mundurach. Nic nie jadł 
za wyjątkiem trzciny brzegowej. A na 
brzeg wychodził tylko po nocach, by 
wypocząć i płynąć dalej. Ciekawe, 
czy po sześciu dniach dopłynął do 
Bałtyku czy może do Berlina, o tym 
aktywistka w swych „dowodach” 
milczy.

Ale film Holland ma też swój 
happy end. Jeden z funkcjonariuszy 
Straży Granicznej na koniec fabuły 
„odzyskał swe człowieczeństwo” 
(które był utracił pilnując granicy), 
zerwał ze swą ciemną przeszłością 
i zaczął pomagać w przemycie nie-
legalnych migrantów, zamiast ich 
zatrzymywać. Aha, jeszcze na ko-
niec. Film nie byłby pełny w swym 
propagandowym wymiarze, gdyby 
tam nie pojawił się wątek „trupów w 
lesie”. Wątek się pojawił w „dziele”, 
ale w takim kontekście, że nawet 
jeżeli trupy są, to ma ich nie być. 
Tyle paradokument.

Pani Holland w Polsce nie 
mieszka. Pracuje i mieszka za 
granicą. Do Polski gdy wpada, to 
czuje duszności, o czym przed kilku 
laty żaliła się dziennikarce Monice 
Olejnik. Mówiła mianowicie, że w 
Polsce czuje się „jak w zamknię-
tym pomieszczeniu, w którym ktoś 
bez przerwy puszcza bąki”. Ale 
nawet jeżeli skutkiem tego bąków 
nieustannego wąchania stało się 
zaczadzenie reżyserki na punkcie 
antypolonizmu, jakaś osobliwa 
ojkofobia, to wcale nie tłumaczy 
Holland z tego, że swym filmem, 
nachalnym w propagandzie do gra-
nic wytrzymałości, wzięła udział w 
wojnie hybrydowej prowadzonej 
przeciwko jej krajowi. Swym filmem 
idealnie wręcz spełniła wszystkie 
oczekiwania satrapów ze Wscho-
du, którzy wojnę hybrydową Polsce 
wypowiedzieli na rok przed wojną 
konwencjonalną z Ukrainą. Córa 
polskiego stalinisty co jak co, ale 
ich metody winna znać doskonale.  
I zrobiła majstersztyk, przyznajemy. 
Wykorzystała cały swój potencjał 
artystyczny, który niewątpliwie po-
siada, by zohydzić Polskę i Pola-
ków w oczach Europejczyków, by 
ci przestali zachwycać się postawą 
Polaków w przyjmowaniu wojen-
nych uchodźców z Ukrainy. 

No z tym artystyzmem to może 
trochę pobłądziłem. Znawcy na 
Filmweb „Zieloną granicę” jak na 
razie oceniają na 2,5 pkt z 10 moż-
liwych. Czyżby Hollandowy „parado-
kument” na miarę strzału z Aurory?..

Tadeusz andrzejewski,
radny rejonu wileńskiego

Hollandowy „paradokument” 
na miarę strzału z Aurory

Rekordziści sierpniowych płac zarobkowych na Litwie
W ubiegłym mie-

siącu 24 przedsię-
biorstwa działające na 
Litwie wypłaciły gaże 
miesięczne przekra-
czające 10 tys. euro, 
ale na „papierze“. 
Rekordzistą pod tym 
względem miesięcznej płacy zarobkowej w sierpniu była grupa inwestycyjna 
„NDX Group“, w której czterech pracowników w sierpniu otrzymało wynagrodze-
nie po 85,49 tys. euro „na papierze“. Na drugim miejscu uplasowała się spółka 
„Sap“, która w ubiegłym miesiącu wypłaciła pracownikom po 29,1 tys. euro. 
Spółka zajmuje się produkcją i sprzedażą oprogramowania. Na honorowym 
trzecim miejscu uplasowała się litewska filia międzynarodowej firmy reklamowej 
„VMware International Marketing Limited“, gdzie pięciu pracowników otrzymało 
w sierpniu gaże w wysokości 21,7 tys. euro również „na papierze“.

Swą wypowiedzią Audrius Valotka 
znowu wywołał skandal

Kierownik Państwowej 
Inspekcji Językowej Audrius 
Valotka znowu znalazł się 
w centrum uwagi mediów, 
a to z powodu swej kontro-
wersyjnej wypowiedzi, która 
wywołała wiele krytycznych 
uwag i komentarzy. Chodzi 
o to, że Valotka podczas 
swego wystąpienia na kon-

ferencji dotyczącej redagowania tekstów (REDA) stwierdził, że na Litwie 
pełno jest różnych przewoźników i kierowców, którzy rozmawiają w języku 
„cziurków“. Sam Valotka później próbował się tłumaczyć, że powiedział 
nie „cziurków“, a „tiurków“. Jednak na nagraniu słychać wyraźnie „cz“ a 
nie „t“. Valotka już raz „błysnął“ intelektem, gdy porównał Wileńszczyznę 
do okupowanego Donbasu na Ukrainie. Tą wypowiedzią oburzył nie tylko 
społeczność polską na Litwie, ale też wywołał skandal międzynarodowy. 
I co? I nic. Wichrzyciel niesnasek na tle narodowościowym nie poniósł 
żadnych konsekwencji, co utwierdziło go w przekonaniu, że jest bezkarny, 
nietykalny i może mówić to, co mu się rzewnie podoba. Rząd niczym struś 
schował głowę w piasek i udaje, że nic się nie stało.

Prezydent podpisze Ustawę 
o zakazie hodowli zwierząt futerkowych

Prezydent Gitanas Nausėda 
zapowiedział, że podpisze Usta-
wę o zakazie hodowli zwierząt fu-
terkowych, bo, jak stwierdził, jest 
zgodne z jego przekonaniami. W 
ubiegłym tygodniu Sejm przyjął 
Ustawę, która zabrania rozmna-
żać, hodować i sprzedawać skóry 
zwierząt futerkowych. Zwierzęta, z których pozyskuje się obecnie futra to 
najczęściej: norki amerykańskie, lisy polarne, jenoty i szynszyle. Ustawa 
wejdzie w życie z dniem 1 stycznia 2024 roku. Co prawda, przewidziany 
jest okres przejściowy, który potrwa trzy lata. W związku z tym Ministerstwo 
Ochrony Środowiska przewidziało kompensaty dla tych, którzy zrezygnują 
z hodowli zwierząt futerkowych w 2024 roku otrzymają kompensatę w 
wysokości 3 euro za każde zwierzątko, w 2025 – 2 euro, a ci, którzy 
zamkną interes w 2026 roku – 1 euro.

Za dużo pracujących emerytów?
Na Litwie coraz 

więcej emerytów nie 
rezygnuje z pracy i 
nadal prowadzi dzia-
łalność zawodową. 
Ekonomiści uprze-
dzają jednak, że jeżeli 
zostanie przekroczony 
pewien Rubikon, to 
mogą wyniknąć wy-
zwania dla ubezpie-
czenia społecznego. 
Według nich, w takim 

przypadku trzeba byłoby rozważyć wiek przejścia na emeryturę. – Na razie 
seniorzy stanowią znikomy procent siły roboczej na krajowym rynku pracy, 
ale gdy osiągnie poziom 10 proc. i więcej, to wtedy przyjdzie czas nad roz-
ważeniem podjęcia decyzji o podniesieniu wieku emerytalnego – powiedział 
docent Uniwersytetu Wileńskiego, ekonomista Algirdas Bartkus.
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Portal dla Ciebie i o Tobie 
Rubryka powstała przy współpracy „Tygodnika Wileńszczyzny” z portalem L24.lt
Portal L24 jest jednym z dwóch czterojęzycznych portali informacyjnych na Litwie, 
wydawanym w językach: polskim, litewskim, rosyjskim i angielskim

Nadszedł czas, byś opowiedział 
światu swoją historię!

Byłeś świadkiem ciekawego zdarzenia? 
Napisz, zrób zdjęcie, nakręć film na każdy temat 

i prześlij na adres info@L24.lt, 
a my je opublikujemy. 

Wśród autorów najciekawszych tekstów 
rozlosujemy atrakcyjne nagrody!

Świat czeka na twoją historię!

  www.L24.lt    info@L24.lt 

Redakcja „Tygodnika Wileńszczyzny” nie ponosi odpowiedzialności za treść wypowiedzi 
zawartych w komentarzach  użytkowników portalu L24.lt. Redakcja nie utożsamia się 

z poglądami opublikowanych komentarzy.

Mer rejonu wileńskiego w po-
rozumieniu z konserwatystami 
ogłosił na radzie rejonu wileń-
skiego projekt wspierania przed-
szkoli prywatnych. Ogromna 
suma – do 2 mln. euro rocznie 
według projektu byłaby skiero-
wana na konta nie tylko prywat-
nych przedszkoli rejonu wileń-
skiego, ale przede wszystkim 
dla prywatnych przedszkoli mia-
sta Wilna. Powszechnie wiado-
mo, że wielka część przedszko-
laków uczęszczają do prywat-
nych przedszkoli należących do 
Austėji Landsbergienė - żony li-
dera konserwatystów Gabrieliu-
sa Landsbergisa. Autor artykułu 
podkreślił, że należy budować 
przedszkola samorządowe, a 
nie wspierać prywatne biznesy.

Ilona
Ubiegła administracja budowała 
przedszkola w rejonie, obecna chce 
oddawać pieniądze prywaciarzom... 
Ani racjonalne, ani uczciwe wzglę-
dem tych mniej zamożnych miesz-
kańców rejonu.

Oliwka
Nie nu, dotychczas aż tak nie cie-
kawiłam się polityką, ale teraz, co 
się dzieje w rejonie, to prosto wow, 
wow i jeszcze raz wow... jasna 
rzecz, że w negatywnym świetle. 
Ręka rękę myje, a co wy myśleli, 
że konserwy prosto tak klaskali dla 
„mera”, który tańczył jak pajacyk ze 
swoimi obiecankami, żonglirując imi 
jak piłeczkami? Ani on im potrzebny 
sto lat, teraz wycisną przez wszyst-
kie możliwe dotacje, kompensacje, 
wspierania i pompowania, a za 3,5 

lat „wyplują” jak pestkę. Nam po-
trzebny mer, auuuuu, nie pajacyk, 
nie influncer, a gospodarz! No już 
mnie i moją rodzinę tą tanią reklamą 
nie kupi. Widzę dalej niż ładne ob-
razki. Dziękuję, że piszecie o takich 
rzeczach, ażeby tylko więcej ludzi 
otworłoby oczy!!!

Zbyszek
Przecież obecni włodarze muszą 
odwdzięczyć się dla klanu landsber-
gistow za pomaganie w fałszowaniu 
wyborów!

Daniel
Dlatego chcą miliony oddać z kie-
szeni mieszkańców rejonu wileń-
skiego dla ich klanu LandsberKG-
Bistow, nic nowego…

Miejski
Bardzo dobry komentarz radne-
go, ale brakuje informacji o tym, 
że „mamusi” pikietujące przy 
samorządzie są także powiązani 
z klanem landsbergistów jak np. 
Evelina Jacikaitė Bojarskienė, 
która jest żoną współtwórcy filmu, 
o rodzinie landsbergów, a auto-

rem tego filmu jest teść Austėji 
Landsbergienė.

Gabrielus
Konserwatyści Landsbergisa nie za 
ładne oczy poparli Duchniewicza w 
drugiej turze wyborów. Każdy ro-
zumie, że sojusz konserwów i soc-
demów był wymierzony przeciwko 
polskiej partii. Dzisiaj natomiast 
staje się jasne, że Duchniewicz 
zobowiązał się odpracowywać po-
parcie konserwatystów skierowując 
dla biznesu rodziny Landsbergisów 
milionowe fundusze. Nie udało się 
i bardzo dobrze, bo pieniądze są 
potrzebne na rozwój rejonu, drogi, 
subsydia dla ludzi za ogrzewanie 
i wodę.

Mieszkaniec rejonu
Zgadzam się z Gabrielusem, pienią-
dze trzeba skierowywać dla ludzi, 
a nie biznesom. Tym bardziej, że 
według oficjalnych danych wydziału 
oświaty w rejonie wileńskim jest oko-
ło 300 wolnych miejsc w przedszko-
lach, w tym 121 miejsca w grupach 
litewskich.

W niedzielę 10 września Związek 
Polaków na Litwie zaprosił na im-
prezę dożynkową w Miednikach, 
która odbyła się pod hasłem 
„Dożynki Królewskie”. Zgodnie 
ze staropolską tradycją święto 
plonów rozpoczęło się od mszy 
świętej dziękczynnej w kościele 
pw. Świętej Trójcy i św. Kazimie-
rza w Miednikach, celebrowanej 
przez proboszcza miednickiej 
parafii ojca Józefa Makarczyka. 
Organizatorami dożynek w Mied-
nikach był Związek Polaków na 
Litwie Wileński Rejonowy Od-
dział, koło ZPL w Miednikach 
oraz koło ZPL w Rukojniach.

MM 
Jak zwykle wspaniałe święto w 

Miednikach. Piękne Dożynki Kró-
lewskie!

Tadeusz
Dożynki są piękną tradycją na Ziemi 
Wileńskiej. Na dożynkach w Miedni-
kach ludzie dziękują Bogu, integrują, 
bawią, dziękują za plony.

Ilona 2023
Tradycyjnie, wesoło i obficie - Do-
żynki Wileńszczyzny na 102! Brawo 

organizatorom! :)
Jasia 

ZPL jednoczy wszystkich ludzi 
dobrej woli. Na imprezach ZPL 
jest rodzinnie, swojsko, po prostu 
wspaniale.

PL-LT
Pozdrowienia i gratulacje dla organi-
zatorów i uczestników tej znakomitej 
imprezy!

Zamiast wspierać klan Landsbergisów, 
należy budować nowe przedszkola

Tradycyjne dożynki w Miednikach 
odbyły się w iście królewskiej atmosferze 

Beatyfikacja Ulmów – 
rżenie patointeligencji 
Beatyfikacja Ulmów, 7-osobo-
wej rodziny ze wsi Markowa w 
województwie Podkarpackim, 
była pierwszym w historii Ko-
ścioła katolickiego przypad-
kiem, kiedy na ołtarze została 
wyniesiona cała rodzina. Wy-
wołała duże zainteresowanie 
w Polsce i na świecie, no... 
może z wyjątkiem Niemiec. 

Krystyna 
Beatyfikacja Ulmów była niezwy-
kłym wydarzeniem dla naszej 
duchowości. Kościół zyskał wyjątkowych świętych, całą rodzinę, w tym 
nienarodzone dziecko.

E.A.
Nowi błogosławieni, ta dzielna polska rodzina jest symbolem heroizmu 
wielu innych Polaków, którzy zostali pozbawieni życia przez Niemców za 
ukrywanie bądź pomaganie Żydom podczas wojny.

Janina 
Ulmowie to święci na obecne czasy, pełne zawirowań i niepewności.

Anna 
„Ta beatyfikacja ma bardziej aktualne przesłanie niż kiedykolwiek: cho-
ciaż nigdy nie wypowiedziało żadnego słowa, dzisiaj to małe niewinne 
dziecko, które razem z aniołami i świętymi w raju wyśpiewuje chwałę 
Bogu w Trójcy Jedynemu, tutaj na ziemi woła do współczesnego świata, 
aby przyjął, kochał i chronił życie od chwili poczęcia, aż do naturalnej 
śmierci, zwłaszcza życie bezbronnych i zepchniętych na margines. Ten 
jego niewinny glos chce wstrząsnąć sumieniem społeczeństwa, w którym 
szerzą się aborcja, eutanazja i pogarda dla życia, postrzeganego jako 
ciężar a nie dar. Dlatego rodzina Ulmów zachęca nas do reagowania 
na tę „kulturę odrzucenia”, którą potępia Papież Franciszek” – wskazał 
kard. Semeraro podczas beatyfikacji, mówiąc o dziecku, które będąca 
w zaawansowanej ciąży Wiktoria, zaczęła rodzić w momencie egzekucji.

z Wilna
Postawa Ulmów to wyjątkowe świadectwo miłości i wiary, aż do oddania 
najwyższej ofiary z życia całej tej świętej, polskiej rodziny.

Darek 
W Niemczech niewiele mówiono o tej uroczystości. Bo dla Niemców 
beatyfikacja męczenników z Markowej jest przypomnieniem ich haniebnej 
przeszłości, tego niepojętego niemieckiego bestialstwa które prowadziło 
nawet do mordowania małych dzieci, kobiet w ciąży, nienarodzonych 
dzieci...
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fundusze przeznaczone na działal-
ność organizacji niepodległościo-
wych, przyczyniły się do formowa-
nia przyszłych kadr odrodzonego 
Wojska Polskiego i polskiej drogi ku 
niepodległości” – taki napis widnieje 
na odsłoniętej tablicy. Napisy wyko-
nano w trzech językach: litewskim, 
angielskim i polskim.

Szef Urzędu ds. Kombatantów i 
Osób Represjonowanych Jan Józef 
Kasprzyk powiedział, że prowadząc 
walkę o niepodległość Polski Józef 
Piłsudski obrał sobie jako motto sło-
wa, które wielokrotnie powtarzała 
mu jego matka.

„Józef Piłsudski wspominał, że 
w domu rodzinnym mama mówiła 
mu wielokrotnie o tym, że przyjdzie 
kiedyś wolna Polska. Tak go wycho-
wywała i kształtowała w umiłowa-
niu polskiej literatury, szczególnie 
poezji Juliusza Słowackiego, i w 
umiłowaniu wolności, jako najcen-
niejszego daru, który Opatrzność 
daje ludziom, narodom i państwom. 
I kiedy młody Ziuk pytał mamę, ale 
kiedy przyjdzie ta wolność, ona mu 
odpowiadała: Wtedy, kiedy walcząc 
o nią, staniemy się jej godni. Józef 
Piłsudski wspominał, że te słowa, 
powtarzane wielokrotnie przez mat-
kę,  obrał sobie prowadząc walkę o 
niepodległość jako motto. Polska 
będzie wolna wtedy, kiedy będziemy 
jej godni, godni walcząc o nią” – mó-
wił Kasprzyk.

W uroczystości wzięli udział 
członkowie polskich organizacji 

kombatanckich, osób represjonowa-
nych, działaczy opozycji antykomu-
nistycznej, ofiar represji wojennych 
i powojennych, w tym syn Ziemi 
Wileńskiej, przewodniczący Rady 
do Spraw Kombatantów i Osób 
Represjonowanych przy Szefie 
UdsKiOR Bogusław Nizieński. Byli 
obecni przedstawiciele społeczno-
ści polskiej na Wileńszczyźnie, w 
tym członkowie Związku Polaków 
na Litwie z prezesem Waldemarem 
Tomaszewskim na czele, poseł do 
Sejmu RP Czesław Olszewski, kon-
sul RP Irmina Szmalec, naczelnik 
Oddziałowego Biura Badań Histo-
rycznych IPN w Białymstoku dr 
hab. Krzysztof Sychowicz, przed-

stawiciele Stowarzyszenia Rodzina 
Ponarska na czele z prezeska Marią 
Wieloch.

Podczas sobotniej uroczystości 
w Bezdanach szef Urzędu ds. Kom-
batantów i Osób Represjonowanych 
Jan Józef Kasprzyk uhonorował me-
dalami Pro Bono Poloniae oraz Pro 
Patria osoby posiadające szczegól-
ne zasługi w kultywowaniu pamięci 
o walce o Niepodległość Ojczyzny.

Podniosły charakter uroczystości 
nadała asysta honorowa z Batalionu 
Reprezentacyjnego Wojska Polskie-
go oraz Orkiestra Reprezentacyjna 
Wojska Polskiego, która wykonała m. 
in. ulubioną pieśń Józefa Piłsudskie-
go „My, Pierwsza Brygada...”.

Droga do niepodległości
Dokończenie ze s. 1
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Maraton dożynkowy w rejo-
nie wileńskim trwa. W niedzielę 
tradycyjne święto plonów od-
było się w podwileńskich Gry-
gajciach. Na uroczystość pod 
hasłem „Dożynki znad Wilenki” 
zaprosił Związek Polaków na 
Wileńszczyźnie.

Stało się już tradycją, że dożynki 
w gminie Szaterniki odbywają się 
każdego roku w coraz to innej wsi. W 
ubiegłym roku mieszkańcy i goście 
gminy świętowali ukończenie żniw 
i prac polowych w Kiwiszkach, a w 
tym roku wszyscy zebrali się w Gry-
gajciach, na placu przy miejcowym 
ośrodku kultury. Ale zanim rozpo-
częto wspólne biesiadowanie do-
żynkowe, w kościele pw. Najświęt-
szej Maryi Panny Królowej Pokoju w 
Nowej Wilejce odprawiona została 
Msza św. w intencji dziękczynnej za 
plony i za rolników.

Łamać się chlebem i dzielić 
się dobrym słowem

„Miło mi przywitać was wszyst-
kich zebranych tutaj w Grygajciach 
w gminie szaternickiej na tradycyj-
nych dożynkach. To przepiękna 
tradycja podwileńska – dziękować 
Bogu, rolnikom, gospodarzom, 
pszczelarzom, ogrodnikom, sadow-
nikom za to, co ziemia urodziła i za 
włożony trud, podziwiać stoiska, w 
wieńce dożynkowe wplatać nasze 
życzenia. Z całego serca dziękuję za 
pielęgnowanie tradycji. Dzisiaj bę-
dziemy łamać się chlebem i dzielić 

się dobrym słowem oraz życzliwo-
ścią ludzką” – witając licznie zebra-
nych mieszkańców Grygajć i okolic 
powiedziała Rita Tamašunienė, 
posłanka na Sejm RP z ramienia 
AWPL-ZChR.

Ksiądz wikariusz Aleksander 
Romanowski z parafii pw. Najświęt-

szej Maryi Panny Królowej Pokoju w 
Nowej Wilejce pobłogosławił zebra-
nych i poświęcił stoiska dożynkowe. 
Na odwiedzających czekały gościn-
ne zagrody dożynkowe, przygoto-
wane przez wspólnoty wielu wsi, 
społeczności szkół w Kiwiszkach i 
Grygajciach. Swoje stoisko miał też 
zespół „Wiosna”.  Była też kuchnia 
polowa z kaszą gryczaną i herbatą.

Huczne i swojskie
Obecny na uroczystości do-

żynkowej poseł na Sejm z ramienia 
AWPL-ZChR Czesław Olszewski 
zwrócił uwagę na to, że podwileń-
skie imprezy dożynkowe gromadzą 
rzesze ludzi. „Bądź to w królewskich 
Miednikach, bądź to w Korwiu, bądź 

w innych miejscowościach – wszę-
dzie jest dużo naszych ludzi. Wszę-
dzie święta dożynkowe odbywają 
się hucznie i przy licznym udziale 
mieszkańców” – cieszył się poseł. 
Mówił, że główną intencją święta 
plonów jest dziękowanie naszym 
rolnikom za ich ciężki trud na roli. 
Podziękował też Związkowi Polaków 
na Litwie i jego prezesowi Waldema-
rowi Tomaszewskiemu za inicjaty-

wę organizacji lokalnych dożynek. 
„Życzę, by to święto było wspaniałą 
możliwością bycia razem” – życzył 
Czesław Olszewski.

Wszystkich zebranych ser-
decznie przywitał prezes Związku 
Polaków na Litwie, poseł do Par-
lamentu Europejskiego Waldemar 

Tomaszewski. Wyrazy podziękowa-
nia skierował do osób, zaangażowa-
nych w organizację imprezy, oraz do 
gospodyń i gospodarzy za pięknie 
przygotowane dożynkowe stoiska. 
Wręczono im dyplomy dziękczynne 
i upominki. Uhonorowano też miej-
scowych rolników. Dyplomy dzięk-
czynne podpisane przez prezesa 
ZPL Waldemara Tomaszewskiego 
wręczyła Lucyna Kotłowska, była 

wieloletnia dyrektorka administracji 
samorządu rejonu wileńskiego.

„Dożynki na Wileńszczyźnie 
powinny być huczne, swojskie i tak 
właśnie jest” – cieszył się lider ZPL.

Spędzać czas razem
W imieniu radnych frakcji AWPL- 

ZChR rejonu wileńskiego do uczestni-
ków i organizatorów dożynek zwrócił 
się Waldemar Urban. „Chcemy po-
dziękować organizatorom i Związko-
wi Polaków na Litwie za to, że dzisiaj 
możemy tu spędzać czas razem. 
Dożynki są okazją do podziękowania 
rolnikom, tym miejscowym i tym z całej 
Wileńszczyzny, za ich codzienny trud, 
za ich wkład w ten chleb, który mamy 
codziennie na stołach. Mocnego dla 
was zdrowia i obfitych plonów każde-
go roku. Niech te dożynki jak i co roku 
będą wielkim świętem Wileńszczyzny” 
– powiedział Urban.

Część artystyczna dożynek 
obfitowała w występy zespołów, 
muzyków i wokalistów. Dla zebra-
nych zagrali i zaśpiewali: zespół 
„Wiosna”, akordeoniści Mateusz 
Dainoravičius i Rusłan Grimbow-
ski, zespół „Mickunianka”, Marzena 
Burzyńska, zespół „Przyjaciele” i in.

Maraton dożynkowy pod Wil-
nem trwa – w najbliższą sobotę, 30 
września, święto plonów odbędzie 
się w Skirlanach, na które ZPL ser-
decznie wszystkich zaprasza.

Fot. L24.lt

„Dożynki znad Wilenki” w Grygajciach

(Fotoreportaż na str. 20)
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– pod takim hasłem w Bujwidzach 
odbyły się dożynki, zorganizowane 
przez Związek Polaków na Litwie. 
Uroczystości dożynkowe rozpoczę-
ły się w miejscowym kościele św. 
Jerzego. Msza św. była dziękczy-
nieniem za zebrane plony, za trud i 
pracę rolników.
„Dożynki to piękny zwyczaj, który 
nam pomaga zrozumieć, jak wiele 

zawdzięczamy Bogu, jak bardzo 
jesteśmy zależni od jego łaski” 
– powiedział w homilii proboszcz 
parafii bujwidzkiej, ksiądz Tadeusz 
Matulaniec.

Dzielić się darami z innymi
 – Wszystko, co posiadamy, 

pochodzi od Boga, a my jesteśmy 
tylko jego zarządcami. Otrzymaliśmy 
od Niego ziemię, na której możemy 
uprawiać rośliny i hodować zwierzę-
ta, aby dostarczyć pożywienie dla 
nas i dla innych. Musimy dbać o tę 
ziemię z szacunkiem, aby była zdro-
wa i bogata w składniki odżywcze, 
tak, aby mogła ona wydać owoce i 
dostarczać pożywienia dla wszyst-
kich ludzi na świecie”.

Kapłan podkreślił, że święto do-
żynkowe powinno nas też skłonić 
do refleksji nad tym, jak możemy 
dzielić się swoimi darami i talentami 
z innymi. „Pamiętajmy, że nie tylko 
ziemia i plony są darem od Boga, 
ale także nasze zdolności, nasze ta-
lenty, nasz czas, nasze zasoby. Bóg 
chce, abyśmy dzielili się tymi darami 
z innymi. Abyśmy stawali się jego 
narzędziami w misji szerzenia Jego 
Królestwa na ziemi. Abyśmy mogli 
pomagać w budowaniu lepszego i 
bardziej sprawiedliwego świata” – 
mówił proboszcz.

Po wspólnej modlitwie miesz-
kańcy i goście udali się na biesiadę 
dożynkową na placu szkolnym w 
Bujwidzach. Święto przebiegało z du-
żym udziałem oraz zaangażowaniem 
gospodarzy i organizatorów dożynek. 
Były to dożynki dwóch sąsiadujących 
ze sobą gmin – Bujwidz i Ławaryszek.

Święto, które łączy
„W imieniu Związku Polaków na 

Litwie chcę wszystkich serdecznie 
przywitać i podziękować za udział. 
Przede wszystkim chcę podziękować 
tym, którzy te dożynki zorganizowali” 
– powiedział Waldemar Tomaszew-
ski, prezes Związku Polaków na 
Litwie, poseł do Parlamentu Euro-
pejskiego. Zaprosił na scenę cen-
tralny sztab organizacyjny dożynek 
w Bujwidzach: Marka Pilata, Zenobię 

Mikielewicz, Mariana Naruńca, Wa-
lentynę Markiewicz, Marię Grablew-
ską i Waldemara Klimaszewskiego, 
wręczając im dyplomy uznania i upo-
minki. Ogółem święto plonów było 
organizowane przez około 100 osób i 
każda z nich otrzymała z rąk prezesa 
ZPL dyplom uznania.

Europoseł Tomaszewski pod-
kreślił, że organizowane od 15 sierp-

nia przez oddział ZPL rejonu i 40 
kół terenowych dożynki zgromadzą 
łącznie ponad 8 tysięcy osób.

„Ta impreza łączy nasz naród 
wileński. Oczywiście Wileńszczyzna 
jest krainą wielonarodowościową, 
wielokulturową. Mieszkają tutaj 
ludzie różnej narodowości, tak się 
złożyło historycznie, że Polacy są 
większością narodowościową na 
Wileńszczyźnie – mówił prezes 
ZPL. Dodał, że święta organizowane 
przez ZPL mają na celu krzewienie 
polskiej kultury, języka i tradycji.

Na odwiedzających czekały 
pięknie ozdobione i bogate w re-
gionalne produkty stoiska dożyn-
kowe, a było ich 15, przygotowane 
przez mieszkańców małych i dużych 
miejscowości w gminach Bujwidze 
i Ławaryszki. Zagrody zostały po-
święcone przez proboszcza ks. 
Tadeusza Matulańca.  Gospodynie 
i gospodarze zagród otrzymali po-
dziękowania od prezesa ZPL.

Podziękowanie 
za pielęgnowanie polskości

Na dożynki do Bujwidz przy-
był ambasador RP na Litwie Kon-
stanty Radziwiłł z małżonką. „To 

dla mnie wielka radość i czuję się 
zaszczycony, że mogę z Państwem 
świętować to ważne wydarzenie” 
– mówił kierownik polskiej pla-
cówki dyplomatycznej na Litwie. 
Podkreślił, że dożynki to święto 
przede wszystkim wdzięczności 
dla rolników, hodowców, ogrodni-
ków, sadowników, pszczelarzy. „I 
ja również nisko kłaniam się przed 
Państwem, którzy napracowali 
się i dzisiaj w sposób zasłużony 
świętują” – dziękował ambasador. 
Dodał, że święto plonów to rów-
nież dobry moment, żeby zauważyć 
drugiego człowieka, czuć się z nim 
solidarnym, dzielić się z innymi, to 
także święto wartości rodzinnych. 
Podziękował też wszystkim miesz-
kańcom Wileńszczyzny za pielę-
gnowanie polskości. „Wiem, jak 
wiele to Państwa przodków, ale i 
Państwa nadal kosztowało, kosz-
tuje i pewnie będzie kosztować. 
Chciałem zapewnić, że nie jeste-
ście sami. Że tak jak dotychczas, 
tak również w przyszłości Macierz o 
Państwu nie zapomina” – zapewnił 
ambasador RP.

Piękne tradycje 
dożynkowe

Słowa podziękowania do zebra-
nych i organizatorów skierowali Rita 
Tamašunienė i Czesław Olszewski 
– posłowie na Sejm RL z ramienia 
AWPL- ZChR. 

„Dzisiaj jest dzień dziękczynie-
nia. Przede wszystkim dziękujemy 
Panu Bogu, że możemy coś wyho-
dować, mieć chleb. Dziękujemy rol-
nikowi, że on potrafi to pomnożyć i 
mamy wszystkiego pod dostatkiem. 
Widzimy, jak pięknie ustawione są 
stoiska – gospodarze i gospodynie 
przyszykowali dla nas prawdzi-
wą ucztę. Dziękujemy wam za to, 
że pielęgnujecie piękne tradycje 
dożynkowe” – powiedziała Rita 
Tamašunienė.

„Cieszę się i duma rozpiera, 
że maraton dożynkowy trwa. Że i 
tu, dalej od stolicy, w Bujwidzach 
jest nas sporo, Polaków, tych, co 
mieszkamy na naszej ukochanej Wi-
leńszczyźnie. Cieszę się, bo ziemia 

bujwidzka i ławaryska zawsze trwała 
i będzie trwać w polskości, będzie 
trzymała się zasad chrześcijańskich” 
– mówił ze wzruszeniem Czesław 
Olszewski. Podziękował wszystkim, 
którzy przyczyniają się do organiza-
cji pięknego święta dożynkowego, 
również rolnikom, którzy w pocie 
czoła uprawiają ziemię, aby każdy 
z nas miał coś do zjedzenia, oraz 
głównemu organizatorowi dożynek 
– Związkowi Polaków na Litwie na 
czele z prezesem Waldemarem 
Tomaszewskim – za tę inicjatywę 
łączenia ludzi.

Możliwość bycia razem
W imieniu radnych frakcji 

AWPL-ZChR rejonu wileńskiego 

za tak piękne święto podziękował 
jej organizatorom i uczestnikom 
Waldemar Urban. „Dziękuję za tę 
możliwość bycia razem. W zagro-
dach widzimy chleb z tegorocznego 

zboża. Cieszymy się nim i prosimy, 
by go nigdy nie zabrakło na naszych 
stołach. Dzieląc się chlebem, poka-
zujemy swoją jedność i swój szacu-
nek dla chleba. Nisko kłaniamy się 
rolnikom, dziękując za ich codzien-
ny trud i ciężką pracę – powiedział 
Urban. – Niech to święto dożynkowe 
będzie jak i co roku – wielkim świę-
tem Wileńszczyzny, podczas któ-
rego możemy kontynuować nasze 
tradycje, pokazywać nasze obyczaje 
i podkreślać przywiązanie do swych 
polskich korzeni”.

Święto było też okazją do 
podziękowania i uhonorowania 
rolników z gminy Bujwidze i Ława-
ryszki. Za włożony w pracę na roli 
trud otrzymali dyplomy dziękczynne 

podpisane przez prezesa ZPL Wal-
demara Tomaszewskiego. „To dzięki 
Waszemu ogromnemu wysiłkowi 
możemy powszechnie cieszyć się 
darami naszych pięknych pól, łąk 
i sadów. Niech uzyskiwane plony 
będą zawsze obfite, a rolnicza praca 
spotyka się z szacunkiem, wdzięcz-
nością, należytą uwagą ze strony 
władz i całego społeczeństwa” – 
napisano w podziękowaniach.

Święto dożynkowe w Bujwi-
dzach uświetniły występy zespo-
łów”: „Barwy Podwileńskie”, „Ma-
kowe Smaki”, „Echo”. Imprezę 
poprowadził znany i lubiany na 
Wileńszczyźnie gawędziarz Domi-
nik Kuziniewicz znany jako Wincuk 
Bałbatunszczyk. Po koncercie od-
była się dyskoteka pod chmurką. 

Maraton dożynkowy w rejonie 
wileńskim jeszcze się nie zakończył 
– w najbliższą sobotę, 30 września, 
święto plonów odbędzie się w Skir-
lanach, na które ZPL serdecznie 
wszystkich zaprasza.

Fot. L24.lt

Święto plonów gminy ławaryskiej i bujwidzkiej w Bujwidzach

chleb darem Boga i owocem pracy ludzi…

(Fotoreportaż na str. 21)
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(„Któż jak Bóg”) pomaga nam, by Bóg był zawsze na 
pierwszym miejscu w naszym życiu. Rafał („Bóg uzdra-
wia”) prowadzi nas do pełni życia, zdrowia i wolności w 
Bogu. Gabriel („Moc Boża”) ukazuje nam Boże działanie 
w naszej codzienności mocą Jego słowa.

Dziękuję ci, jezu, za dar służby Twoich świętych 
archaniołów w moim życiu.

Sobota, 
30 września 2023

Św. Hieronima, prezbitera 
i doktora Kościoła, 

wspomnienie

Łk 9, 43b-45
Słowa EwangElii 

wEdług świętEgo łukaSza

Gdy wszyscy dziwili się temu, co czynił Jezus, On 
powiedział do swoich uczniów: „Posłuchajcie uważnie 
tych słów: Syn Człowieczy będzie wydany w ręce ludzi”. 
Lecz oni nie rozumieli tego, co mówił. Było to przed nimi 
zakryte i nic z tego nie pojęli, a bali się Go pytać.

Nie Bój się pytać

Przeżywany sukces daje satysfakcję i radość. W 
posłudze ewangelizacji Jezus nie zatrzymuje się jednak 
na tym, co zewnętrzne. Jest świadomy podziwu otacza-
jących Go tłumów, lecz na nim nie poprzestaje. Wie, jaka 
jest Jego misja, i konsekwentnie dąży do wyznaczonego 
celu: oddania życia z miłości do ludzi. Przerażeni ucznio-
wie nie rozumieją, a boją się pytać Jezusa. Może i my 
boimy się czasami pytać Go, bo intuicyjnie przeczuwamy, 
że Jego odpowiedź wymagałaby radykalnej zmiany, 
odważnych decyzji, których się obawiamy?

jezu, mimo lęków pragnę z Tobą odkrywać sens 
i cel mojego życia oraz moją misję. chcę dziś 
zapytać cię o...

Niedziela, 
1 października 2023
26 niedziela zwykła

Mt 21, 28-32
Słowa EwangElii 

wEdług świętEgo MatEuSza

Jezus powiedział do wyższych kapłanów i starszych 
ludu: „Jak sądzicie? Pewien człowiek miał dwóch sy-
nów. Powiedział do pierwszego: «Synu, idź i popracuj 
dzisiaj w winnicy». On jednak odparł: «Nie chcę!». 
Później jednak odczuł żal i poszedł. Następnie zwrócił 
się do drugiego i powiedział mu to samo. Ten odrzekł: 
«Dobrze, panie!». Ale nie poszedł. Który z tych dwóch 
spełnił wolę ojca?”. Odpowiedzieli: „Ten pierwszy”. 
Jezus zaś powiedział: „Zapewniam was: Celnicy i nie-

Czwartek,
 28 września 2023

Św. Wacława, męczennika, 
wspomnienie

Łk 9, 7-9
Słowa EwangElii 

wEdług świętEgo łukaSza  

Tetrarcha Herod usłyszał o wszystkim, co się działo, 
i niepokoił się, bo niektórzy mówili, że Jan powstał z 
martwych; inni, że Eliasz się ukazał; a jeszcze inni, że 
zmartwychwstał któryś z dawnych proroków. Herod zaś 
mówił: „Ja ściąłem Jana. Kim jest więc ten, o którym 
słyszę takie rzeczy?”. I chciał Go zobaczyć.

DLaczego szukam jezusa?

Nieczyste, niezadbane, niepojednane sumienie wo-
bec bliskości Boga reaguje niepokojem, a nie zachwytem 
i wdzięcznością. Pojawienie się Jezusa poważnie martwi 
kapryśnego władcę, który ma na swoim sumieniu śmierć 
niewinnego proroka, Jana Chrzciciela. Herod Tetrarcha 
chce zobaczyć Jezusa, jest Go ciekaw, jednak nie ze 
względu na Niego samego, lecz aby uspokoić swoje 
sumienie. A ja? Dlaczego szukam Jezusa? Czy tylko 
dlatego, aby mi w czymś pomógł, uczynił coś dla mnie, 
wysłuchał moich próśb? Czy zależy mi na Jezusie ze 
względu na dar spotkania z Nim?

jezu, oczyszczaj moje intencje poszukiwania 
ciebie w moim życiu. Pragnę spotykać się z Tobą.

Piątek, 
29 września 2023

Świętych archaniołów Micha-
ła, 

Gabriela i Rafała, święto

J 1, 47-51
Słowa EwangElii 

wEdług świętEgo Jana

Gdy Jezus ujrzał Natanaela, który się do Niego zbliżał, 
powiedział o nim: „Oto prawdziwy Izraelita, w którym nie 
ma fałszu”. Natanael zaś zapytał: „Skąd mnie znasz?”. 
Jezus mu odpowiedział: „Ujrzałem cię stojącego pod 
drzewem figowym, zanim cię zawołał Filip”. Wówczas 
Natanael wyznał: „Rabbi, Ty jesteś Synem Bożym! Ty je-
steś królem Izraela!”. Jezus odrzekł: „Wierzysz, ponieważ 
powiedziałem ci: Ujrzałem cię pod drzewem figowym; 
zobaczysz jeszcze więcej”. I powiedział mu: „Uroczyście 
zapewniam was: Ujrzycie otwarte niebo, a także aniołów 
Bożych, którzy będą wstępowali i zstępowali na Syna 
Człowieczego”.

przyjacieLe Boga i LuDzi

„Skąd mnie znasz?” – pytamy Jezusa wraz z Natana-
elem. A zna nas tak dogłębnie jak nikt inny. Mimo to ota-
cza nas zawsze nieskończoną miłością. W trosce Boga 
o swoje dzieci uczestniczą aniołowie i archaniołowie. 
Pomagają nam na drogach zbawienia jako wysłannicy 
Boga, przyjaciele naszych dusz. Imiona trzech archa-
niołów, których dziś wspominamy, ukazują nam, jakie 
tajemnice Boga wnoszą oni do naszego życia. Michał 

szanowni czytelnicy „tygodnika Wileńszczyzny”, już w sto dziewięćdziesiątym dziewiątym, wydaniu mają państwo możli-
wość codziennie spotykać się ze słowem Bożym. cieszymy się niezmiernie, że możemy przybliżyć życie, słowa i czyny jezusa 
opisane w ewangelii. zamieszczamy ewangelię na każdy dzień roku liturgicznego. każdy fragment opatrzony został krótkim 
rozważaniem, które przyczynia się do refleksji nad przeczytanym słowem Bożym i pomaga w zrozumieniu tego, co chce powie-
dzieć nam stwórca. Na koniec każdego rozważania proponujemy krótką modlitwę, która wskazuje jedną z wielu dróg wcielania 
go w życie. Niech słowo Boże będzie inspiracją w naszym życiu.
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dziecko, postawił je między nimi i powiedział: „Zapew-
niam was: Jeśli się nie zmienicie i nie staniecie jak dzieci, 
nie wejdziecie do królestwa niebieskiego. Kto więc się 
stanie tak mały, jak to dziecko, ten będzie największy w 
królestwie niebieskim. I kto jedno takie dziecko przyj-
muje w moje imię, Mnie przyjmuje. Pamiętajcie, żeby 
nie gardzić żadnym z tych małych, bo mówię wam, że 
ich aniołowie widzą ciągle oblicze mojego Ojca, który 
jest w niebie”.

cisi przyjacieLe

Logika Bożego królestwa jest zupełnie inna od logiki 
świata. W świecie największy jest ten, kto posiada bogac-
twa, władzę, sławę i jest samowystarczalny, natomiast 
w królestwie – ten, kto jest mały, ufny, ubogi, otwarty na 
przyjmowanie wszystkiego od Boga. Duch dziecięctwa 
ewangelicznego to umiejętność przyjmowania miłości 
Boga i dzielenia się nią z innymi. Pomagają nam w tym na 
nieskończoną ilość sposobów nasi Aniołowie Stróżowie. 
Cisi przyjaciele i duchowi opiekunowie, którzy troszczą 
się o nas od chwili poczęcia aż do momentu śmierci i 
prowadzą nas ku wieczności.

jezu, dziękuję ci, że mój anioł Stróż z Twojej woli 
opiekuje się mną i prowadzi ku Tobie.

Wtorek, 
3 października 2023

Łk 9, 51-56
Słowa EwangElii wEdług 

świętEgo łukaSza

Nadchodził czas, kiedy Jezus miał być zabrany z 
tego świata. Wtedy nieodwołalnie postanowił pójść 

rządnice wejdą przed wami do królestwa Bożego. Bo 
przyszedł do was Jan, postępując sprawiedliwie, a nie 
uwierzyliście mu. Uwierzyli mu zaś celnicy i nierząd-
nice. A wy, chociaż to widzieliście, nawet później nie 
odczuliście żalu i nie uwierzyliście mu”.

Żyć ŚWiaDomie

Najtrudniej spotkać Boga tym, którzy uważają, że 
„są w porządku”. Nie czują potrzeby nawrócenia ani 
spotkania Boga jako Zbawiciela. Tak było w przypadku 
faryzeuszy i starszych ludu, tak też bywa w naszym 
przypadku. Celnicy i nierządnice wyprzedzają nas w 
drodze do Boga, bo mają świadomość grzechu, wierzą 
w miłość Zbawiciela i pragną przemiany życia. Prośmy 
dziś o łaskę opamiętania i spojrzenia na siebie i własne 
życie oczami miłosiernego Zbawiciela. Do jakiej wolności 
zaprasza mnie Jezus? Jakiej przemiany pragnie dokonać 
w moim życiu, abym już nie tylko powtarzał: „Tak, Ojcze”, 
ale też to spełniał?

jezu, każdego ranka zapraszasz mnie do bli-
skości z Tobą: „Dziecko idź i pracuj dzisiaj w 
winnicy”. Dziękuję za ten dar!

Poniedziałek,
2 października 2023

Świętych Aniołów Stróżów, 
wspomnienie

Mt 18, 1-5. 10
Słowa EwangElii 

wEdług świętEgo MatEuSza

Uczniowie podeszli do Jezusa i zapytali: „Kto jest 
największy w królestwie niebieskim?”. A On przywołał 

do Jeruzalem. Wysłał przed sobą posłańców, a oni 
wybrali się w drogę i przyszli do pewnej samarytańskiej 
wioski, aby Mu przygotować miejsce. Nie przyjęto 
Go jednak, ponieważ szedł do Jeruzalem. Widząc 
to, uczniowie Jakub i Jan rzekli: „Panie, jeśli chcesz, 
powiemy, aby ogień zstąpił z nieba i zniszczył ich”. 
Lecz On odwrócił się i skarcił ich. Poszli więc do 
innej wioski.

spraWieDLiWoŚć 
kieruje się miłoŚcią

Jakub i Jan są bardzo porywczy. Chcą srogo ukarać 
tych, którzy nie przyjęli Jezusa. A my? Kiedy stykamy 
się z niewłaściwym zachowaniem innych ludzi, czy nie 
oceniamy ich, nie twierdzimy, że świadomie popełnili zło? 
Nie złościmy się i nie pragniemy, choćby w myślach, ich 
ukarać. Tymczasem logika ewangeliczna jest inna. Jezus 
jest miłosierny i uczy tej miłości nas, swoich uczniów. 
Pragnie, abyśmy nie oceniali, ale byli cierpliwi. Sprawie-
dliwość jest konieczna, ale nigdy nie może zabraknąć 
w niej miłości.

jezu, pomóż mi, abym patrzył na innych z miło-
ścią i wyrozumiałością jak Ty.

Środa, 
4 października 2023

Św. Franciszka z Asyżu, 
wspomnienie

Łk 9, 57-62
Słowa EwangElii 

wEdług świętEgo łukaSza

Gdy Jezus i Jego uczniowie szli drogą, powiedział 
ktoś do Niego: „Pójdę za Tobą, dokądkolwiek się 
udasz”. Jezus mu odpowiedział: „Lisy mają nory, a 
ptaki – gniazda, tylko Syn Człowieczy nie ma gdzie 
położyć głowy”. Do innego rzekł: „Pójdź za Mną”. Lecz 
ten odpowiedział: „Panie, pozwól mi najpierw odejść 
i pogrzebać mojego ojca”. Odrzekł mu: „Niech umarli 
grzebią swoich umarłych. Ty zaś idź i głoś królestwo 
Boże”. Jeszcze inny powiedział: „Panie, pójdę za Tobą, 
ale pozwól mi najpierw pożegnać się z tymi, którzy 
są w moim domu”. Jezus mu odpowiedział: „Ten, kto 
przyłożył rękę do pługa, a wstecz się ogląda, nie jest 
przydatny w królestwie Bożym”.

iŚć za jezusem, 
By Być jak oN

Dziś Jezus pokazuje nam, co jest przeszkodą w 
wejściu do Bożego królestwa. Pójście za Jezusem i 
przydatność dla spraw królestwa nie mierzy się bra-
wurą, zdolnościami, możliwościami, lecz zaangażo-
waniem serca. Wszelka połowiczność, bylejakość, 
skupianie się na wielu niepotrzebnych sprawach czy 
wręcz poszukiwanie gratyfikacji oddalają nas od Jezu-
sa i Jego królowania w nas! Idąc za Jezusem, stajemy 
się do Niego podobni: wolni od nieuporządkowanych 
przywiązań i ambicji (ubodzy), uważni na Jego pra-
gnienia i zaproszenia (posłuszni), gotowi uczynić Go 
centrum naszego życia (czyści).

jezu, daj mi odwagę pójścia za Tobą, odważnego 
i radosnego, bez oglądania się wstecz.

wiara ojców
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Na podstawie materiałów L24.lt, ekai, prezydent.pl, TVP info, PaP, iPN, „Nasz Dziennik”, 
DoRzeczy.pl, jG, „Radio Watykańskie”, TV Trwam

tydzień: śWiat - polska

  Rolnicy z całej Polski na 
zaproszenie Pary Prezydenckiej 
wzięli udział w Wielkim Święcie 
Plonów. Nagrodzony został naj-
ładniejszy wieniec dożynkowy.

Dożynki to czas dziękczynienia 
Bogu za plony, ale również czas 
modlitwy o urodzaj w kolejnych la-
tach. Od modlitwy rozpoczęte zo-
stały Prezydenckie Dożynki. Mszy 
świętej dożynkowej przewodniczył 
ks. bp Leszek Leszkiewicz, delegat 
KEP ds. Duszpasterstwa Rolników.

– Chciejmy modlić się za wszyst-
kich rolników. Chciejmy prosić Pana 
Boga, żeby dał im taką łaskę, by 
razem szukali sposób do przezwy-
ciężenia trudnych problemów, które 
są przed polskim chłopem, przed 
polską wsią – mówił ks. bp Leszek 
Leszkiewicz.

Rolnicy kontynuują piękne pol-
skie tradycje. Symbolem wdzięcz-
ności Bogu za możliwość zebrania 
tego, co zostało zasiane, jest wie-
niec dożynkowy. Co roku podczas 
Prezydenckich Dożynek wybierany 
jest najpiękniejszy. W tym roku był to 
wieniec mieszkańców wsi Kostom-
łoty Drugie na Kielecczyźnie.

Prezydent Andrzej Duda pod-
kreślał, że jeszcze przez dwa lata 
swojej prezydentury będzie zabiegał 
o interesy polskiej wsi, o dobro rol-
ników, by mogli sprzedawać swoje 
towary i żyć za to godnie.

– Naszym podstawowym obo-

wiązkiem jest ochrona polskich rol-
ników, ich uzasadnionych interesów, 
albowiem jesteśmy władzami polski-
mi, które mają realizować interesy 
Rzeczypospolitej Polskiej – powie-
dział prezydent Andrzej Duda.

Wbrew interesom Polski jest nie-
kontrolowany napływ zboża z Ukra-
iny. Zboże nie może zatrzymywać 
się w Polsce, ale musi trafiać tam, 
gdzie jest najbardziej potrzebne.

– W okresie przed wprowadze-
niem tego zakazu, przez rok Ukraina 
wysyłała przez korytarze solidarno-
ściowe – dokładnie przez granice i 
terytorium czterech państw: Polski, 
Słowacji, Węgier i Rumunii – średnio 
miesięcznie 2,9 mln ton ziarna. W 
okresie od maja – po wprowadzeniu 
zakazu – kiedy nie można było do 
tych krajów eksportować, ale tylko 

poza nie, czyli tranzytem, eksport 
wzrósł do 3,4 mln ton miesięcznie 
– akcentował unijny komisarz ds. 
rolnictwa, Janusz Wojciechowski, 
który wskazywał ponadto, że to 
polski rolnik jest w pierwszej trójce 
eksporterów w Unii Europejskiej.

Przed Polską jest zadanie bu-
dowy sieci handlowych – wskazał 
minister rolnictwa, Robert Telus.

– Dlatego przeznaczamy tak 
duże środki – ponad trzy miliardy 
złotych KPO – na odbudowanie 
przetwórstwa, aby polski rolnik, żeby 
Polak mógł decydować o cenie swo-
jego produktu, a nie obcy koncern 
zachodni – podsumował minister 
Robert Telus.

Święto ludzi polskiej wsi uświetnił 
Zespół Pieśni i Tańca „Mazowsze”.

Fot. Marek Borawski/kPRP

Przywódcy Kanady i Ukra-
iny uhonorowali w piątek w 
parlamencie w Ottawie członka 
dywizji SS Galizien, jednostki 
odpowiedzialnej za zamordo-
wanie tysięcy Polaków i Żydów.

„W piątek kanadyjscy i ukraińscy 
liderzy uhonorowali członka Waffen 
SS Galizien, osławionej ukraińskiej 
formacji z czasów II wojny świa-
towej, odpowiedzialnej za zamor-
dowanie tysięcy Polaków i Żydów. 
Polska jest najlepszym sojuszni-
kiem, jakiego ma Ukraina, nigdy nie 
zgodzimy się na wybielanie takich 
złoczyńców! Jako ambasador RP 
w Kanadzie oczekuję przeprosin” – 
napisał na platformie X ambasador 
RP w Ottawie Witold Dzielski.

W kanadyjskim parlamencie wy-
stąpił prezydent Ukrainy Wołodymyr 
Zełenski. Przemawiający po nim spi-
ker Izby Gmin Anthony Rota zwrócił 
się do siedzącego na galerii 98-let-
niego Jarosława Hunki. Mężczyzna 
podczas wojny służył w 14. Dywizji 
Grenadierów SS, znanej również 
jako SS Galizien, zorganizowanej 
przez Niemców formacji składającej 
się z ukraińskich ochotników.

Rota przedstawił Hunkę jako 
„ukraińsko-kanadyjskiego weterana 
II wojny światowej, który walczył o 
ukraińską niepodległość z Rosja-
nami”. Nazwał go „ukraińskim bo-
haterem, kanadyjskim bohaterem, 
któremu dziękujemy za jego służbę”. 

Zebrani nagrodzili 98-letniego we-
terana owacją na stojąco. Oprócz 
Zełenskiego na sali obecny był m.in. 
premier Kanady Justin Trudeau.

Na wystąpienie Roty zareago-
wał kanadyjski oddział Centrum 
Szymona Wiesenthala, który uznał 
zaproszenie Hunki do kanadyjskiego 
parlamentu za „szokujące”. Przy-
pomniano, że Waffen SS, w której 
strukturach znajdowała się jednost-
ka Hunki, było odpowiedzialne za 
mordowanie Żydów i innych grup 
narodowościowych, a także uznane 
za organizację zbrodniczą podczas 
procesów norymberskich.

W niedzielę Rota przeprosił za 
uhonorowanie Hunki. Zaznaczył, że 
ponosi pełną odpowiedzialność za 
to działanie, które nie było konsul-
towane z innymi politykami i dele-
gacją ukraińską. Spiker podkreślił, 
że swoje „najgłębsze przeprosiny” 
kieruje szczególnie do kanadyjskiej i 
światowej społeczności żydowskiej.

Sformowana w kwietniu 1943 r. 
14. Dywizja Grenadierów Waffen SS, 
znana również jako dywizja SS Ga-
lizien lub Hałyczyna, składała się z 
ukraińskich ochotników – czytamy na 
stronach Instytutu Pamięci Narodowej. 
W grudniu 1943 r. jednostka liczyła 
12,5 tys. osób, rok później – 22 tys. 
Dywizja SS Galizien była wykorzysty-
wana przez Niemców do walki z Armią 
Czerwoną na froncie wschodnim, póź-
niej uczestniczyła m.in. w stłumieniu 
powstania słowackiego.

Ukraińscy żołnierze SS Ga-
lizien uczestniczyli w lutym 1944 
r. w zbrodni w Hucie Pieniackiej, 
gdzie – według śledztwa IPN – pod 
niemieckim dowództwem wraz z pa-
ramilitarnymi oddziałami ukraińskich 
nacjonalistów zamordowali ok. 850 
Polaków. Żołnierze tej formacji po-
dejrzewani są również o dokonanie 
zbrodni w Iwoniczu, Chodaczkowie 
Wielkim, Prehoryłe i Smoligowie.

Fot. arch. iPN/ inne

 W Warszawie odbyło się 
tegoroczne święto Plonów 

Kanada honoruje członka SS Galizien

Gwałtowna 
powódź

Ulewne deszcze spowo-
dowały gwałtowną powódź w 
stolicy Gwatemali. Liczba ofiar 
śmiertelnych wzrosła do 6, a 
12 osób, w tym 10 nieletnich, 
uznano za zaginione. Śmieci 
i inne zanieczyszczenia utwo-
rzyły tamę na rzece Naranjo 
w jej górnym biegu, powo-
dując gromadzenie się wody 
podczas nocnej ulewy. Kiedy 
tama pękła, wezbrana woda 
zmiotła domy stojące najbliżej 
jej brzegu. 

Szereg eksplozji 
w Rotterdamie

W nocy z poniedziałku na 
wtorek w Rotterdamie nastąpiło 
pięć eksplozji, w wyniku których 
uszkodzonych zostało kilka bu-
dynków. Policja wszczęła do-
chodzenie w sprawie eksplozji, 
które są najprawdopodobniej 
konsekwencją porachunków 
pomiędzy kryminalistami. Bur-
mistrz miasta Ahmed Aboutaleb 
bezpośrednio wiąże je z wal-
kami między mafiami narkoty-
kowymi.

Orlen przejmie 
stacje paliw 

Komisja Europejska nie 
zgłosiła zastrzeżeń do przeję-
cia przez Orlen od austriackiej 
firmy Doppler jej spółki Doppler 
Energie, operatora 266 stacji 
paliw działających w Austrii 
pod marką Turmöl. Komisja  
badając koncentrację, uznała, 
iż nie wzbudza ona poważnych 
wątpliwości co do jej zgodności 
ze wspólnym rynkiem. Zdecy-
dowała więc, że nie zgłasza 
sprzeciwu i stwierdza, iż trans-
akcja jest zgodna z regułami 
wspólnego rynku.

Tragiczne skutki 
wybuchu

Liczba ofiar śmiertelnych 
wybuchu w składzie paliwa, do 
którego doszło w stolicy Gór-
skiego Karabachu, Stepanaker-
cie, wzrosła do 125; wcześniej 
informowano o 20 – przekazało 
ministerstwo zdrowia Armenii. 
Ciała zabitych zostały prze-
transportowane już z Azerbej-
dżanu do Armenii. Wciąż nie 
jest znana przyczyna tragedii.

Wielki połów 
Amerykanów

Amerykańscy żołnierze ujęli 
wysokiej rangi bojownika Pań-
stwa Islamskiego(IS) Abu Halila 
al-Fad’aniego. Akcja została 
przeprowadzona z użyciem 
śmigłowca w północnej Syrii. 
Podczas operacji wojskowej 
nie zginął, ani nie został ranny 
żaden cywil.

Stopa 
bezrobocia stabilna
Stopa bezrobocia rejestro-

wanego w sierpniu 2023 r. wy-
niosła 5,0 procent i pozostała 
na tym samym poziomie jak w 
lipcu 2023 r. Tym samym zosta-
ły potwierdzone wcześniejsze 
szacunki Ministerstwa Rodziny 
i Polityki Społecznej. Na koniec 
sierpnia br. w urzędach pracy za-
rejestrowanych było 783,7 tys. 
bezrobotnych. 

Rekordowe środki 
dla szpitali

Do wysokospecjalistycznych 
warszawskich szpitali pediatrycz-
nych Instytutu „Pomnik - Centrum 
Zdrowia Dziecka” oraz Instytutu 
Matki i Dziecka trafi łącznie aż 
576 mln zł. W ramach konkursu 
pediatrycznego na kwotę 3,1 mld 
zł wybrano 14 projektów w całej 
Polsce. Te inwestycje są możliwe 
dzięki rekordowo wysokim środ-
kom z Funduszu Medycznego.

BohaterON 
w Twojej Szkole 2023
Ruszyła rekrutacja do projek-

tu „BohaterON w Twojej Szkole 
2023”. Do 2 października można 
zgłaszać swój udział w ogólno-
polskiej kampanii upamiętniającej 
uczestników Powstania Warszaw-
skiego, a także promującej posta-
wy patriotyczne i popularyzują-
cej historię Polski XX wieku. Do 
udziału w projekcie zapraszane 
są przedszkola, szkoły podstawo-
we i ponadpodstawowe, a także 
drużyny harcerskie, hufce pracy 
oraz inne placówki oświatowe 
pracujące z dziećmi i młodzieżą.

Miliardy 
na szybki internet

Ogłoszono nowy nabór 
wniosków na dofinansowanie 
budowy sieci szybkiego internetu, 
tym razem w ramach Programu 
Fundusze Europejskie na Rozwój 
Cyfrowy 2021-2027. Przedsiębior-
cy telekomunikacyjni będą mogli 
uzyskać dofinansowanie na budo-
wę sieci na 152 obszarach kon-
kursowych, a dostęp do szybkie-
go internetu uzyska co najmniej 
675 tys. gospodarstw domowych 
oraz przedsiębiorstw. Na ten cel 
przeznaczono blisko 3 mld zł.

Polacy nie chcą 
ukraińskiego zboża
66 proc. Polaków jest za 

utrzymaniem embarga na zbo-
że z Ukrainy – wynika z son-
dażu Instytutu Badań Pollster, 
wykonanym dla „Super Expres-
su”. W sondażu zapytano re-
spondentów, „czy powinniśmy 
wpuszczać zboże z Ukrainy”. 66 
proc. Polaków opowiedziało się 
przeciw jego wwozowi. 17 proc. 
badanych była za, a 17 proc. 
odpowiedziało, że nie wie.
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Rozwiązanie krzyżówki nr 1227. Plotka ma wielkie usta.
Nagrodę wylosował Krzysztof Gotowiecki z Ejszyszek.

Nagroda jest do odebrania w Domu Prasy (Laisvės pr. 60) w ciągu 30 d ni kalendarzowych.

KR Z Y Ż ÓWK a z nagrodą 1228

Stronę przygotowała  Monika Urbanowicz

Nowinki psychologiczne 
Psychologia to obszer-

na i przydatna dziedzina 
nauki. Rozwija się stosun-
kowo szybko i pozwala nam 
coraz lepiej rozumieć lu-
dzkie zachowania, emocje 
czy potrzeby. Wiedza z 
zakresu psychologii przy-
daje się niemal w każdym 
aspekcie naszego życia.
•	 Zamknij oczy, a zwiększysz swoją kreatywność. Nasz mózg działa w 

różnych „trybach”. Są one zależne od częstotliwości fal, jakie organ ten 
produkuje, czyli po prostu od ilości i szybkości przesyłania impulsów 
elektrycznych. Gdy pracujemy, koncentrujemy się na czymś, jesteśmy 
aktywni, prowadzimy samochód i tak dalej, mózg zazwyczaj wytwarza 
fale beta, charakterystyczne właśnie dla koncentracji. Zamknięcie oczu 
sprzyja większej ilości fal alfa, które pojawiają się w stanie relaksu, 
sprzyjają kreatywności i redukują stres. Musisz szybko wymyślić coś 
ciekawego, albo stresujesz się przed ważnym spotkaniem? Zamknij 
oczy na kilka lub kilkanaście minut. Wykonuj pięciosekundowe, głębokie 
wdechy, a zobaczysz, że stres stanie się dużo mniejszy, a kreatywność 
większa!

•	 Adrenalina zbliża ludzi. Wspólne przeżycia powodują, że jesteśmy 
bardziej emocjonalnie przywiązani do ludzi, z którymi coś ekscytującego 
przeżywamy. Co ciekawe – sprawia też, że wydają nam się atrak-
cyjniejsi. Jak wykorzystać to w praktyce? Szukasz idealnego miejsca 
na pierwszą randkę? Zapomnij o kawiarni albo restauracji! Wesołe 
miasteczko, gokarty, ścianka wspinaczkowa, aquapark, paintball, spływ 
kajakiem, popularny ostatnio stok narciarski czy nawet kręgle- to zbliża 
ludzi najsilniej, bo powoduje hormonalną burzę.

•	 Mówienie w dwóch językach opóźnia chorobę Alzheimera o 4 lata. 
Demencja to naprawdę straszna choroba i chyba nikt nie chciałby 
się z nią mierzyć. Nie wiemy jeszcze dokładnie, co ją powoduje, choć 
pewne teorie już istnieją. Tym, co możesz jednak zrobić, są kroki, które 
sprawiają, że choroba Alzheimera pojawia się później lub ryzyko, że 
wystąpi, jest dużo mniejsze. Według badań posługiwanie się płynnie 
dwoma językami opóźnia wystąpienie pierwszych objawów tej choroby 
średnio o 4 lata.

•	 Dominuj oponenta w dyskusji, ściszając głos. Na pewno zdarzało Ci 
się kłócić z kimś tak burzliwie, że emocje wzięły górę i obie strony 
mówiły mocno podniesionym głosem. Krzyczały, albo nawet rzucały 
w siebie różnymi przedmiotami, które miały pod ręką. Istnieje łatwy (w 
teorii, bo w praktyce czasem się o tym nie myśli) sposób, by być górą 
podczas kłótni. Jaki? Mów ciszej niż zwykle i spokojnym, powolnym 
tonem. Po pierwsze Twojego oponenta to lekko zszokuje, bo nie zro-
zumie, dlaczego nagle ściszasz głos. Jeśli zapyta, czemu to robisz, 
powiedz, że po prostu chcesz się uspokoić. Po drugie- wyjdziesz na 
osobę opanowaną, bo nie szarpią Tobą emocje. Po trzecie- mówienie 
stonowanym tonem po prostu sprawia, że oponent musi wytężyć słuch, 
by Cię rozumieć. A zatem Twoje słowa lepiej do niego trafiają i wydają 
się bardziej logiczne.

Czytam, bo lubię
Antoine de Saint-Exupéry „Twierdza”
Twierdza jest ostatnią książką Antoine‘a de 

Saint-Exupéry‘ego, który uważał ją za dzieło 
swego życia. Nie zdążył jednak jej ukończyć. 
Została wydana pośmiertnie w roku 1948. Jest 
to utwór wyłącznie medytacyjny, zawierający 
sumę doświadczeń i przemyśleń autora na temat 
nurtujących go problemów, a zwłaszcza relacji 
jednostki z sobą samą, społeczeństwem oraz 
Bogiem. Czerpiąc z tradycji i doświadczeń kla-
sycznego humanizmu, Saint-Exupéry ukazuje 
tu najpełniej swoją filozofię stawania się i wzrastania człowieka, który 
rezygnuje z łatwej formy szczęścia, by osiągnąć wartości nieprze-
mijające i wypełnić swe powołanie do wielkości. Ten traktat moralny 
wzniosłością tematyki i muzycznością stylu przypomina wspaniałą 
prozę biblijną. Pisarz nadał książce formę utopii filozoficzno-społecznej: 
władca idealnego królestwa Berberów chce zbudować w sercu pustyni 
pewien społeczny ład, formę harmonijnej cywilizacji, w której jednostka 
– poprzez pracę oraz więzy ze światem i ludźmi - znalazłaby sprzy-
jający klimat do wydobycia z siebie wszystkich duchowych możliwości. 
Głównym celem władcy wznoszącego ową „twierdzę“ jest więc czło-
wiek, którego trzeba ukształtować, aby mógł stawić opór grożącym mu 
niebezpieczeństwom. Nie da się jej czytać jednym tchem, bo zawiera 
fragmenty, które dech zapierają i zmieniają utarte w głowie schematy. 
Warto codziennie o świcie albo przed snem przeczytać kilka zdań i 
pozwolić im zakiełkować.

A to ciekawe
4 października obchodzony jest Światowy 

Dzień zwierząt. Pomysł na wprowadzenie 
Światowego Dnia Zwierząt narodził się już w 
pierwszej połowie ubiegłego wieku. W roku 1931 
we Florencji odbywała się konferencja ekologów, 
którzy właśnie w ten sposób postanowili zwrócić 
uwagę na problem gatunków zagrożonych wymar-
ciem. Idealną datą wydał im się 4 października, 
dzień wspomnienia św. Franciszka z Asyżu, w 
religii chrześcijańskiej uznawanego za patrona 
zwierząt i środowiska. Dzięki temu kontynuowana 
jest idea troski o zwierzęta, szczególnie te najbar-
dziej wrażliwe i zagrożone wyginięciem. Na przes-
trzeni wieków ludzie różnie postrzegali zwierzęta. Już w starożytności widać było drastycznie odmienne poglądy. 
Pitagoras na przykład twierdził, że zwierzętom należy się ochrona i szacunek i czasem wykupywał zwierzęta, 
żeby później wypuścić je na wolność. Tymczasem zdaniem Arystotelesa zwierzęta istniały po to, żeby służyć 
ludziom i to raczej ten pogląd stał się dominującym, zwłaszcza w kulturze zachodniej.



nr 127520 impreza dożynkowa w Grygajciach „dożynki znad Wilenki”

Fot. L24.lt  



nr 1275 21impreza dożynkowa w Bujwidzach „chleb darem Boga i owocem pracy ludzi” 

Fot. L24.lt



nr 127522 oGłoszenia

Nagrodzono uczniów rejonu wileńskiego wyróżniających 
się w dziedzinie sztuki i sportu

22 września br., w Szkole Sztuk Pięknych w Rudominie odbyła się uroczystość 
wręczenia nagród „Najlepszemu uczniowi szkół edukacji nieformalnej Samorządu 
Rejonu Wileńskiego 2023”. To już drugi etap wręczania nagród uczniom rejonu 
wileńskiego, podczas którego pozdrowiono najlepszych uczniów w dziedzinach 
artystycznej i sportowej. 

Łącznie nagrodzono 80 uczniów szkół nieformalnej edukacji dzieci, zwycięzców republi-
kańskich i międzynarodowych konkursów plastycznych i muzycznych, zwycięzców zawodów 
sportowych oraz 42 pedagogów, którzy ich przygotowali.

„Rejon wileński ma się czym pochwalić. Wasze wielkie osiągnięcia w dziedzinie kultury i 
sportu doceniane są nie tylko na Litwie, ale na całym świecie. Dzięki temu nie tylko cieszycie 
się tym, co robicie, ale także wykonujecie świetną pracę, która przynosi chwałę naszemu 
rejonowi” – powiedział mer.

Mer podziękował wszystkim zgromadzonym za stworzenie pięknego wizerunku naszego 
rodzinnego rejonu wileńskiego. Wyraził także szczerą wdzięczność nauczycielom, którzy potrafią 
odkrywać i rozwijać zdolności i talenty dzieci.

„Dostarczacie wiele pięknych chwil i wzruszeń nie tylko swoim bliskim, ale także innym 
ludziom, widzom. Jednak za tym wszystkim kryje się ogrom Waszej ciężkiej pracy i wysiłków: 
po zajęciach trzeba spieszyć się do szkoły sportowej lub muzycznej, spędzać dziesiątki godzin 
przy instrumencie muzycznym lub w sali gimnastycznej” – powiedziała wicemer i życzyła nadal 
być przykładem dla innych.

Patricija Chveckevičiūtė, uczennica Szkoły Sztuk Pięknych w Pogirach oraz Greta Dimbelytė 
i Karolina Skurat, uczennice Szkoły Sztuk Pięknych w Rudominie, dziękowały swoim nauczy-
cielom za inspirację do działania, za wspaniałą i znaczącą pracę.

„Wszystkie te osiągnięcia nie były taką łatwą pracą ani dla mnie, ani dla innych zgroma-
dzonych tutaj uczniów. Wszystkiego osiągnęliśmy ciężką pracą, za każdym razem ucząc się 
coraz nowych i bardziej skomplikowanych utworów. Również przez 8, 10, 12 lat biorąc udział 
w wielu konkursach i festiwalach. I teraz jestem tu dzisiaj, wśród najlepszych” – powiedziała 
Karolina Skurat, pianistka Szkoły Sztuk Pięknych w Rudominie i zwyciężczyni wielu konkursów.

Nieformalna edukacja dzieci i młodzieży, organizowana na terenie Samorządu Rejonu 
Wileńskiego, ma szeroką gamę wyboru: od muzyki, tańca, plastyki, klubów sportowych po 
robotykę i inne ciekawe zajęcia. Celem zajęć pozalekcyjnych jest zapewnienie celowej zajętości 
dzieci i młodzieży rejonu wileńskiego, odpowiadającej ich potrzebom i możliwościom, a także 
zachęcenie ich do bycia aktywnymi członkami społeczeństwa. 

(S-3459)

Trwają prace rekonstrukcyjne na rynku w Rudominie: 
wykonawcy obiecują zakończenie prac latem 2024 roku

Rozpoczęte wiosną prace budowlane związane z rekonstrukcją rynku w Rudo-
minie są kontynuowane. Zakończenie projektu planowane jest do lipca 2024 roku, 
więc wkrótce odnowione targowisko będzie zachwycało zarówno odwiedzających, 
jak i sprzedawców rozwiniętą infrastrukturą publiczną i nowoczesnym otoczeniem.

„Po nieplanowanej przerwie wracamy z pracami rekonstrukcji rynku w Rudominie. I choć 
samorząd rozpoczął realizację tego projektu jeszcze w 2021 r., to ze względu na przedłużające 
się prace związane z układaniem sieci ESO i konieczności ponownego projektowania, ze względu 
na usuwanie ścieków deszczowych, rekonstrukcja rynku została na jakiś czas wstrzymana” – o 
realizowanym projekcie mówi dyrektor administracji Samorządu Rejonu Wileńskiego.

Jak poinformował dyrektor administracji, który w zeszłym tygodniu odwiedził plac budowy, 
zakończenie wszystkich prac planowane jest na lipiec 2024 roku.

„Przejeżdżający obok targowiska od jakiegoś czasu mogą obserwować aktywnie trwające 
prace. Sprzęt codziennie intensywnie pracuje wyrównując i przygotowując grunt pod ułożenie 
kostki betonowej. W tej chwili trwają już prace remontowe w budynku administracyjnym zloka-
lizowanym na terenie rynku” – podkreślił dyrektor.

Szacuje się, że cena prac sięgnie 1,8 mln euro. Samorząd rejonu wileńskiego przeznaczy 
na ten projekt 0,7 mln euro, środki Unii Europejskiej i budżetu państwa wyniosą 1,1 mln. euro.

Rekonstrukcja rynku w Rudominie to jedno z działań przewidzianych w projekcie nr J08-
-CPVA-V-01-0001 „Realizacja strategii rozwoju obszaru funkcjonalnego Soleczniki+”, która 
jest realizowana wspólnie z Samorządem Rejonu Solecznickiego zgodnie z priorytetem 4. 
Programu działań inwestycyjnych z funduszy Unii Europejskiej na lata 2014-2020 „Promocja 
energii efektywności i wytwarzania energii oraz wykorzystania zasobów odnawialnych”, prio-
rytetem 7. „Promowanie wysokiej jakości zatrudnienia i udziału w rynku pracy”, priorytetem 
8. „Zwiększenie włączenia społecznego i walka z ubóstwem” oraz priorytetem 10. „Korzystne 
zarządzanie publiczne odpowiadające potrzebom społeczeństwa” wspólnym działaniem nr 
J08-CPVA-V „Rozwój obszarów funkcjonalnych”.

Po realizacji projektu rekonstrukcji rynku w Rudominie, obszar rynku zostanie powiększony. 
Planuje się budowa zewnętrznych pawilonów i wiat ze straganami na rynku, uporządkowanie 
infrastruktury oraz utworzenie kilku szerszych punktów sprzedaży dla handlowców z niepełno-
sprawnościami. Powstaną parkingi dla klientów oraz stanowiska dla handlowców, gdzie będą 
mogli bezpiecznie zostawić samochody osobowe, ciężarowe, minibusy. Znajdą się tu także 
miejsca sprzedaży z samochodów.

Łącznie teren targowiska w Rudominie zostanie podzielony na 7 stref handlowych, w których 
zostaną stworzone warunki do handlu artykułami spożywczymi i niespożywczymi, różnymi sa-
dzonkami i roślinami, maszynami i produktami rolniczymi, zwierzętami hodowlanymi oraz drobiem.

Na placu i w jego podejściach planowane jest zamontowanie oświetlenia, ławek, stojaków 
na rowery, koszy na śmieci, kolumienek wody pitnej, monitoringu itp.

Projekt finansowany jest ze środków Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego.
(S-3460)

 Wydział Konsularny i Polonii Ambasady RP w 
Wilnie uprzejmie informuje, że wybory do Sejmu i 
Senatu Rzeczypospolitej Polskiej oraz referendum 
ogólnokrajowe odbędą się w niedzielę, 15 paździer-
nika 2023 roku.

 Obywatele polscy, przebywający w dniu wyborów na 
terytorium Republiki Litewskiej, będą mogli wziąć udział 
w głosowaniu w lokalu Obwodowej Komisji Wyborczej nr 
152, który mieści się w siedzibie Ambasady RP w Wilnie, 
przy ul. Šv. Jono 3 (lokal jest dostosowany do potrzeb 
wyborców niepełnosprawnych).

Głosowanie w obwodach głosowania utworzonych za 
granicą odbywa się w lokalu obwodowej komisji wyborczej 
w ciągu jednego dnia, bez przerwy, między godziną 7.00 
a 21.00 czasu miejscowego.

 Warunkiem udziału w głosowaniu jest posiadanie 
ważnego polskiego paszportu lub dowodu osobistego. Aby 
oddać głos należy zgłosić się do właściwego terytorialnie 
konsula z prośbą o ujęcie w spisie wyborców. Wnioski 
można składać do 10 października 2023 r.

 Są trzy sposoby na złożenie wniosku:
złożenie wniosku przy użyciu usługi e-Wybory (za-

lecany);
złożenie wniosku w postaci papierowej z własnoręcz-

nym podpisem (także korespondencyjnie);

złożenie wniosku na adres poczty elektronicznej kon-
sula wilno.amb.wk@msz.gov.pl z załączonym skanem/foto-
grafią podpisanego własnoręcznie wniosku (wzór poniżej).

Powyższy wymóg wcześniejszego wpisania do spisu 
wyborców nie dotyczy wyborców posiadających zaświad-
czenie o prawie do głosowania.

Złożenie wniosku osobiście jest możliwe w godzinach 
przyjęć (dni robocze od 10:00 do 13:00) w Wydziale Kon-
sularnym i Polonii Ambasady RP w Wilnie.

Wzór zgłoszenia do spisu wyborców znajdziecie Pań-
stwo na stronie Ambasady RP w Wilnie: https://www.gov.
pl/attachment/e678507f-42c5-4309-800e-212d5118b0e3.

 Szczegółowe informacje dot. wyborów do Sejmu RP 
i Senatu RP oraz referendum ogólnokrajowego znaleźć 
można także na stronie Państwowej Komisji Wyborczej.

W przypadku dodatkowych pytań zapraszamy do kon-
taktu z Wydziałem Konsularnym i Polonii w Wilnie: Šv. Jono 
g. 3, LT-01123 Vilnius, tel. +370 5 219 4731, mail: wilno.
amb.wk@msz.gov.pl. Więcej informacji na bieżąco będzie 
publikowane na stronie Ambasady RP w Wilnie: https://
www.gov.pl/web/litwa/wybory-2023.

 
Z wyrazami szacunku

Wydział Konsularny i Polonii 
ambasady RP w Wilnie

 Informacja o wyborach do Sejmu RP i Senatu RP 
oraz referendum ogólnokrajowym
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 Z okazji Jubileuszu serdecznie pozdrawiamy Ritę 
TaMašUNieNė, posłankę na Sejm Republiki Litewskiej, 
wiceprzewodniczącą AWPL-ZChR, przewodniczącą Szyr-
winckiego Rejonowego Oddziału AWPL-ZChR. Życzymy 
niezachwianej energii, wytrwałości i satysfakcji w pełnieniu 
tak ważnych funkcji społecznych i politycznych. Mocnego 
zdrowia, wielu chwil do radości, zawsze pogody w sercu. 
Niech Bóg obdarzy wszelkimi łaskami, a Matka Ostrobram-
ska ma w swojej opiece.

Rada Naczelna
akcji Wyborczej Polaków na Litwie - 

Związku chrześcijańskich Rodzin

 „Wszystko to, co jest przed Tobą, pozostaje do zdobycia. 
Życiu, które nadchodzi, możesz nadać głębszą treść, 

wartość i znaczenie.„
Stefan Kardynał Wyszyński

Sz. P. Ricie TaMašUNieNė, posłance na Sejm RL, 
najserdeczniejsze życzenia jubileuszowe - zdrowia, pocie-
chy z najbliższych i przyjaciół, wszelkiej pomyślności w życiu 
zawodowym, pogody ducha i czasu na to, by cieszyć się 
teraźniejszością, snuć plany na wspaniałą przyszłość oraz 
spełniać swoje marzenia. 

czesław Olszewski, poseł na Sejm 
aWPL-ZchR i pracownicy biura w Sejmie RL

 Z okazji pięknego Jubileuszu pozdrawiamy Teresę 
STaNkieWicZ  i życzymy: wiele uśmiechów, długich lat 
życia w szczęśliwości oraz wszelkich łask Bożych.

 Starostwo kowalczuki  

 „Dłonie są krajobrazem serca.’’ (św. Jan Paweł II)

Najserdeczniejsze życzenia z okazji pięknego Jubile-
uszu szlachetnej, niezmiernie pracowitej i zaradnej Pani 
Ricie TaMašUNieNė. Wytrwałości w realizacji zamierzeń, 
miłości, która nigdy nie ustaje i wszystkiego co kryje się w 
maleńkim słowie – szczęście.

Składają członkinie zespołu ,,czerwone Maki” 
oraz koła aWPL-ZchR i ZPL rejonu szyrwinckiego

 Prezydium Oddziału akcji Wyborczej Polaków na 
Litwie - Związku chrześcijańskich Rodzin serdecznie 
pozdrawia Wiesława Tadeusza WOłODkOWicZa, za-
łożyciela i wieloletniego przewodniczącego koła AWPL-
-ZChR im. Jana Czerskiego z okazji pięknego Jubileuszu 
80. Urodzin. Życzymy na dalsze lata mocnego zdrowia, aby 
kolejne lata pozbawione były trosk i zmartwień, niech każdy 
nowy dzień daje wiele chwil do radości.

 Z powodu pięknych Jubileuszy Leonardzie kRU-
kOWSkiej oraz Mikolasowi-jurgisowi ZaVaDZkaSO-
Wi składamy najserdeczniejsze życzenia:  aby marzenia, 
które skrywacie na dnie serca, doczekały się spełnienia. 
Korzystając z okazji przesyłamy również garść nadziei i 
wiary, aby dały one siłę do pokonywania trudności jakie 
zdarzają się w codziennym życiu! 

 Starostwo Rukojnie

 Z okazji Pięknego Jubileuszu 70-lecia dla wieloletniego 
prezesa Związku Polaków na Litwie, byłego posła na Sejm 
Republiki Litewskiej Michała MackieWicZa mocnego 
zdrowia na dalsze lata, nieustającej energii, wielu powodów 
do radości, pogody ducha oraz wszelkich łask Bożych życzy 

Rada Naczelna 
akcji Wyborczej Polaków na Litwie - Związku 

chrześcijańskich Rodzin

 Rada Naczelna akcji Wyborczej Polaków na Litwie 
- Związku chrześcijańskich Rodzin serdecznie pozdra-
wia sekretarz odpowiedzialną partii edytę SZySZkO z 
Dniem Urodzin. Życzymy mocnego zdrowia, powodzenia we 
wszystkich poczynaniach, radości i satysfakcji z wykonywa-
nej pracy. Niech Matka Ostrobramska ma w Swej opiece.

 Z okazji Dnia imienin Hieronimowi cZeRNiSOWi 
życzymy szczerych przyjaciół, dużo pięknej muzyki, dużo 
dobrych słów, dobrych spotkań i smacznych dań oraz mi-
łych spotkań.

Zespół „Rodacy”

 Z okazji pięknego Jubileuszu jadwidze STeFaNO-
WicZ składamy najserdeczniejsze życzenia: niech wiatr 
dobrych zmian wieje, a promienie słońca zabłysną w życiu 
jasnym światłem szczęścia. Wszystkiego najlepszego 
z okazji urodzin. Niech całe piękno tego świata będzie 
u Twych stóp. Niech spełnią się wszystkie marzenia i 
pragnienia. 

Starostwo Rukojnie

Z całego serca

EuropEjscy KonsErwatyści 
i rEformatorzy to grupa powstała 
w 2009 roku, w której skład wchodzi 
66 eurodeputowanych z 16 krajów uE

Frakcja EKR w Parlamencie Europejskim 
opowiada się:

4 za Europą Ojczyzn
4 za tradycyjną rodziną
4 za wartościami chrześcijańskimi
4 za niższymi podatkami
4 za równymi dopłatami dla rolników
4 za zmniejszeniem bezrobocia wśród młodzieży

Europa potrzebuje zmiany, nadszedł czas, aby 
poprowadzić UE w nowym, lepszym kierunku. 
Unia musi służyć ludziom, a nie biurokratom.

66
Posłów 

20
Partii

16
Krajów

Członkiem zarządu Grupy EKR w Parlamencie 
Europejskim jest europoseł Waldemar Tomaszewski, 
prezes AWPL-ZChR.

(Zam. 13345)     

Z głębokim żalem i smutkiem żegnamy śp. Annę-Krystynę MIKULEWIcZ, wieloletnią człon-
kinię Kółka Żywego Różańca, działającego przy kościele pw. św. Jerzego w Bujwidzach. 

Różaniec był dla Niej drogowskazem, z którym szła przez życie. Wierzymy, że Maryja, Królowa 
Różańca Świętego, którą czciła tu na ziemi, wskaże Jej drogę do nieba i otoczy Jej duszę opieką.

Pokój ci wieczny w cichej krainie, gdzie ból nie sięga, gdzie łza nie płynie. Gdzie słyszysz Boga 
głos serdeczny. Pokój ci wieczny.

Będziemy cię zawsze pamiętać w naszych modlitwach, ponieważ zostaniesz na zawsze w pa-
mięci i sercu żywych.

Wyrazy szczerego współczucia i słowa wsparcia mężowi oraz córce i synowi wraz z ich rodzi-
nami

składają członkowie Kółka Żywego Różańca w Bujwidzach 

 Łączymy się w bólu i smutku oraz składamy wyrazy szczerego współczucia Rodzinie i 
Bliskim  z powodu śmierci Kazimiery STANKIEWIcZ - wieloletniej  członkini i byłej sekretarz Od-
działu AWPL-ZchR Wilna. 

Niech dobry Bóg otworzy Jej bramy Swego Królestwa. Wieczny odpoczynek racz Jej dać Panie…
 Prezydium Oddziału miasta Wilna 

Akcji Wyborczej Polaków na Litwie - Związku chrześcijańskich Rodzin

„Albowiem życie Twoich wiernych, o Panie, zmienia się, ale się nie kończy…”
 Składamy wyrazy szczerego współczucia Rodzinie i Bliskim z powodu śmierci Kazimiery STAN-

KIEWIcZ, wieloletniej członkini koła AWPL-ZchR  w Szeszkini.
członkowie koła 

Ze smutkiem odebraliśmy wiadomość o śmierci Anny MIKULEWIcZ. Podzielamy ból, żal 
i smutek oraz składamy wyrazy szczerego współczucia mężowi Wacławowi Mikulewiczowi oraz 
wszystkim, których ta śmierć dotknęła.

Rodzina Jaśkiewiczów

Wyrazy głębokiego współczucia Rodzinie I Bliskim z powodu śmierci Anny Krystyny 
MIKULEWIcZ 

składa koło ZPL w Bujwidzach

Wyrazy szczerego współczucia Rodzinie i Bliskim z powodu śmierci Iwana DRALENKO 
składa koło ZPL w Bujwidzach
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Dominika Baniewicz (Bgirl Nicka), 16-letnia uczennica Gimna-
zjum im. św. Jana Pawła II w Wilnie, w minioną niedzielę wywalczy-
ła tytuł mistrzyni świata w breakdance, co dało jej  przepustkę na 
przyszłoroczne Igrzyska Olimpijskie w Paryżu. Za triumf w Belgii 
zainkasuje 12 tys. USD od organizatorów mistrzostw oraz otrzyma 
15 tys. euro premii od krajowych władz sportowych.

Adam Błaszkiewicz, dyrektor Gimnazjum im. św. Jana Pawła II, w 
wywiadzie dla Radia „Znad Wilii”  powiedział, że Dominika wie czego chce 
i z podziwu godną determinacją wytrwale dąży do zrealizowania zamie-
rzonego celu. – Potrafi też doskonale zaplanować swój czas i w należyty 
sposób połączyć czynne uprawianie sportu z nauką – komplementował swą 
uczennicę szef polskiej placówki oświatowej. Poinformował, że aktualna 
mistrzyni świata z dobrymi wynikami ukończyła 10 klas, a teraz poprosiła 
o roczną przerwę, by w należyty sposób przygotować się do występu na 
XXIII Letnich Igrzyskach Olimpijskich w Paryżu. Breaking jako dyscyplina 
sportowa zadebiutuje na igrzyskach olimpijskich i ambitna Polka nie zamierza 
ograniczyć się tylko do występu na największym i najbardziej prestiżowym 
wydarzeniu sportowym, ale zapowiedziała, że zawalczy o podium. – Chcę 
przejść do historii i w stolicy Francji wywalczyć medal. Sam udział w IO to 
dla mnie za mało – z pewnością w głosie zapowiedziała Baniewicz, a faktem 
jest to, że ta dziewczyna słów na wiatr nie rzuca. 

– Po Igrzyskach Europejskich w Krakowie, na których nie udało mi się 
zwyciężyć, obiecałam sobie, że bezpośrednią przepustkę wywalczę na 
mistrzostwach świata. A mogło to się stać jedynie w przypadku zwycięstwa. 
I zrobiłam to! Sama jeszcze nie mogę uwierzyć! – mówiła rozemocjonowana 
Dominika. Dodała, że bardzo chciała, by dla swego kraju – Litwy – spre-
zentować bilet na olimpiadę. – Obiecałam to. Słowa dotrzymałam i jestem 
dumna z siebie – z patosem stwierdziła młoda olimpijka. Dominika Baniewicz 
została 19. reprezentantką Litwy, która wywalczyła awans na przyszłoroczne 
igrzyska w Paryżu.

Mistrzostwa świata w breakdance odbyły się w Leuven w Belgii. W finale 
Dominika wynikiem 2:1 pokonała japońską legendę breakingu 41-letnią Ayumi 
Fukushimę – Bgirl Ayumi, mistrzynię świata z 2021 roku. Zmagania o tytuł 

mistrzyni świata toczyły się na arenie tanecznej Ladeuzeplein. Do rywalizacji 
zgłosiło się 96 zawodniczek, a więc konkurencja była ogromna i tym znacz-
niejszy, wymowniejszy jest sukces Polki z Litwy, która w swym dorobku ma 
też tytuł mistrzyni Starego Kontynentu. Brawo Dominika, tak trzymać!

Z. Ż.

Dominika Baniewicz, Polka z Wilna, mistrzynią świata w breakdance

Słów na wiatr nie rzuca

Polskie siatkarki po wygra-
nej w Łodzi z Włochami 3:1 
(15:25, 26:24, 25:23, 25:21) 
awansowały na igrzyska olim-
pijskie w Paryżu. W rozgrywa-
nym w Atlas Arenie turnieju 
kwalifikacyjnym biało-czerwo-
ne odniosły sześć zwycięstw i 
przegrały jeden mecz.

Polskie siatkarki dopiero po raz 
czwarty w historii wystąpią w turnie-
ju olimpijskim. Wcześniej dwukrot-
nie zdobywały brązowe medale – w 
1964 roku w Tokio i cztery lata póź-
niej w Meksyku. Ostatni raz zagrały 
w 2008 roku w Pekinie.

Kobieca reprezentacja, w 
przeciwieństwie do męskiej, nie 
jest regularnym uczestnikiem 
igrzysk. Polki po raz pierwszy 
wystąpiły na turnieju olimpijskim 
w Tokio – w Japonii siatkówka 
halowa po raz pierwszy pojawiła 
się w programie igrzysk. Wystąpi-
ło tylko sześć reprezentacji, które 
rozgrywały mecze system „każ-
dy z każdym”. Biało-czerwone, 
prowadzone przez trenera Stani-
sława Poburkę, pokonały Stany 
Zjednoczone, Koreę Południową 
i Rumunię po 3:0, a uległy ZSRR 
0:3 i Japonii 0:3. Trzy zwycięstwa 
zagwarantowały im miejsce na 
podium.

Cztery lata później polska re-
prezentacja już pod wodzą Bene-
dykta Krysika zagrała w Meksyku 
– wówczas o medale rywalizowało 
już osiem zespołów, która także 
rozgrywały mecze między sobą w 
jednej grupie. Polki wygrały pięć z 

siedmiu spotkań – pokonały Koreę 
Płd. (3:2), USA (3:0), Meksyk (3:2), 
Czechosłowację 3:0 i Peru 3:2; prze-
grały natomiast z ZSRR i Japonią 
(po 0:3). Ten bilans zagwarantował 
im miejsce na najniższym stopniu 
podium.

Na kolejny start na igrzyskach 
żeńskiej drużyny kibice siatkówki 
musieli czekać aż 40 lat. Reprezen-
tacja, którą w 2007 roku objął Włoch 
Marco Bonitta, zakwalifikowała się 
w igrzysk w Pekinie. Naszpikowana 
dwukrotnymi złotymi medalistkami 
mistrzostw Europy drużyna mocno 
zawiodła. Biało-czerwone wygra-

Polskie siatkarki awansowały na io w Paryżu

Niezwykle udany sezon

Polak mistrzem świata

Marcin Zieliński został mo-
torowodnym mistrzem świata w 
prestiżowej Formule 500. Zieliń-
ski rywalizuje w sporcie motoro-
wodnym od kilkunastu lat. Szcze-
cinianin miał na koncie 17 medali 
MŚ i ME w różnych klasach, ale 
nigdy wcześniej nie był mistrzem 
świata.

Pierwsze mistrzostwo
Brytyjka Beth Potter zwycię-

żając w finałowych zawodach 
w hiszpańskiej Pontevedrze po 
raz pierwszy została mistrzynią 
świata w triathlonie. W minioną 
niedzielę wyprzedziła o 18 s 
rodaczkę Kate Waugh. Trzecia 
Francuzka Cassandre Beaugrand 
straciła 31 s.

Słaby występ 
Polaków

Francuz Christophe Laporte 
zdobył złoty medal w wyścigu ze 
startu wspólnego kolarskich mi-
strzostw Europy, rozgrywanych w 
holenderskiej prowincji Drenthe. 
Tuż za nim finiszowali Belg Wout 
van Aert i Holender Olav Kooij. 
Polacy uplasowali się poza naj-
lepszą „50”.

Rekord świata Etiopki

Etiopka Tigst Assefa wygra-
ła bieg maratoński w Berlinie, 
wynikiem 2:11.52 ustanawiając 
rekord świata. Poprzedni wynosił 
2:14.04, należał do Kenijki Bri-
gid Kosgei i był uzyskany w 2019 
roku w Chicago. 26-letnia Assefa 
poprawiła rekordowy wynik o po-
nad dwie minuty. 

Kolejna wygrana 
Verstappena

Obrońca tytułu, lider cyklu 
Holender Max Verstappen (Red 
Bull) wygrał na torze Suzuka 
wyścig Formuły 1 o Grand Prix 
Japonii, 16. rundę mistrzostw 
świata. Drugi był Brytyjczyk 
Lando Norris, a trzeci Australij-
czyk Oscar Piastri, obaj kierowcy 
teamu McLaren.

Dwie bramki 
„Lewego” 

Robert Lewandowski zdobył 
dwie bramki, a jego Barcelona 
pokonała u siebie Celtę Vigo 3:2 
w 6. kolejce hiszpańskiej ekstra-
klasy piłkarskiej. „Duma Katalo-
nii” przegrywała do 81. minuty 
0:2. Barcelona awansowała na 
pierwsze miejsce w tabeli i ma 
punkt przewagi nad dotychcza-
sowym liderem Realem Madryt.

Dominika Baniewicz udowodniła, że nie składa obietnic bez pokrycia: zgod-
nie z zapowiedzią wygrała MŚ i zdobyła upragnioną przepustkę do Paryża

Polskie siatkarki swą grą dostarczyły kibicom ogrom pozytywnych emocji, a najważniejsze było to, że na 
ostatniej prostej pokonały drużyny USa i Włoch, zaliczające się do ścisłej światowej czołówki

ły tylko jeden mecz w grupie – z 
Wenezuelą (3:0) i doznały czterech 
porażek – z Kubą 1:3, Chinami 1:3, 
Japonią i USA po 2:3. Ostatecznie 
nie awansowały do ćwierćfinału i zo-
stały sklasyfikowane na miejscach 
9-12.

W kolejnych latach Polska nie 
była w stanie przebrnąć przez olim-
pijskie kwalifikacje, czy to kontynen-
talne, czy interkontynentalne. Dopie-
ro w niedzielę w Łodzi biało-czerwo-
ne zajęły drugie miejsce w turnieju 
kwalifikacyjnym i zapewniły sobie 
prawo startu na przyszłorocznych 
igrzyskach w Paryżu. Zakończony 

sezon był niezwykle udany dla biało-
-czerwonych. Polki nie tylko zajęły 
trzecie miejsce w Lidze Narodów, 
ale zaczęły systematycznie ogrywać 
zespoły z czołówki międzynarodo-
wego rankingu. W tym roku potrafiły 
m.in. dwukrotnie wygrać z Amery-
kankami i Włoszkami. – Wierzę, 
że jest to przełomowy moment dla 
żeńskiej reprezentacji. Teraz będzie-
my stałymi bywalcami na salonach 
i zespołem regularnie walczącym o 
medale. Przed nami jeszcze dużo 
do wygrania – powiedział prezes 
Polskiego Związku Piłki Siatkowej 
Sebastian Świderski.


